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Urejuje uredniški odbor: Rač
ki Viktor, Bevec Justa, Pre
mec Jože, Korbar Heda, Mar
čen Alojz, Gerhard. Jože, Str- 
garšek Janko. Odgovorni ured
nik Gerhard Jože. Uredništvo 
in uprava: Steklarna Hrastnik. 
Izhaja vsakega 5. v mesecu. 
Naslov: »Steklar« glasilo kolek
tiva Steklarne Hrastnik, tel. 
814-622 — interno 63. Tisk in 
klišeji AERO kemična in gra

fična industrija Celje 
Po mnenju Republiškega se
kretariata za prosveto in kul
turo Ljubljana, je časopis o- 
proščen davka od prometa pro
izvodov (St. 421-2/72 Z dne 3. 1. 
1973).

V NOVO LETO 
VSTOPAJMO 

Z  JASNIMI POGLEDI
Leto, ki se poslavlja od nas, je 

bilo, lahko rečemo, zelo pomemb
no in dinamično z dogodki. To 
je obdobje, v katerem smo se  
ravnali po sprejetih samouprav
nih dogovorih o delitvi dohodka 
in osebnih dohodkov, s svojimi 
pozitivnimi učinki, vendar poseb
no v zadnjem času ugotavljamo, 
da so nujne tudi bistvene spre
membe. To je obdobje bolj inten
zivnega dela pri urejanju in spro- 
vajanju ustavnih dopolnil in nove 
ustave, še posebno s poudarkom 
na delavska dopolnila. To obdob
je karakterizirajo napori za uve
ljavljanje družbenoekonomske re
forme na področju stabilizacije 
gospodarjenja kot nelikvidnost, 
politika cen itd.

V tej splošni jugoslovanski bit
ki je tudi naš delovni kolektiv 
skušal dati ustrezen doprinos, 
kar lahko s ponosom ugotovimo, 
da smo v naporih za stabilizacijo, 
Id smo si jih začrtali po pismu 
tov. Tita in Izvršnega biroja 
ZKJ, precej tudi realizirali. Se
veda vse te akcije niso terminsko 
opredeljene in se napori na vseh 
teh področjih še naprej odvijajo. 
Tudi v naslednjem obdobju bo 
potrebno še nadalje vlagati vse 
sile za dosego predvidene in že
lene stabilizacije v našem življe
nju. Da rezultati teh naših priza
devanj niso še boljši, so posle
dice vzrokov, ki so izven domene 
naše ožje skupnosti. Leto 1973 je 
leto mnogih pomembnih gospo
darskih monetarnih kriz, katerim  
se v zadnjem času pridružuje še 
kriza v energetiki. Vsi ti činitelji 
v svetu in doma niso šli mimo 
nas, pustili so in še puščajo za 
seboj odprte probleme.

Rad bi poudaril nekaj večjih 
akcij, s katerimi se bomo sreče
vali in katerim bomo v nasled
njem obdobju posvetili mnogo 
časa in naporov, ki pa obenem 
pomenijo garancijo hitrejšega in 
učinkovitejšega dela in gospo
darjenja v naši OZD.

Najprej bi se rad zadržal pri 
naših novih investicijskih pose
gih. Nova tehnična oprema, nova 
tehnologija, ki bo v prihodnjem 
letu vpeljana, nam mora Ob pri
pravljenosti in pravočasni uspo
sobitvi kadrov omogočiti pred
vsem rentabilnejšo proizvodnjo 
in večjo proizvodnost. To so pa

osnovne komponente dobrega go
spodarjenja.

Sredstva ki smo jih v ta namen 
usmerili, in ob pomoči družbenih 
sredstev, ki nam jih je posredo
vala Ljubljanska banka, so že 
dokaz realizacije ekonomske po
litike, saj smo jih v glavnem po
rabili za nabavo modernih osnov
nih sredstev in tehnologije. Pro
izvodnja kozarcev z nogo po naj
novejši tehnologiji bo prva to
vrstna proizvodnja v naši državi. 
Ob tej investiciji pa moramo vsi 
skrbeti za ugodne delovne pogoje 
in počutje, ki zagotavljajo tudi 
najboljše proizvodne rezultate.

Za dosego vseh zastavljenih 
ciljev nam mora v prihodnje pre
cej pomagati naša nova ureditev 
po TOZD. že  dejstvo, da so naši 
delovni ljudje pokazali tolikšno 
mero prizadevnosti za realizacijo 
manjših proizvodnih enot z ne
posrednim angažiranjem in odgo
vornostjo daje ne samo upanje, 
temveč realno možnost za boljše 
gospodarjenje ob še detaljnejši 
analizi in kontroli. Nova organi
zacija v proizvodnji in v samo
upravljanju pomeni velik kvali
teten napredek v naših družbeno
ekonomskih odnosih in ob vest
nem delu in zainteresiranosti 
vseh, morajo biti rezultati ugod
nejši tako za ožjo kot širšo druž
beno skupnost.

Ob decentralizaciji samouprav
ljanja pa ostaja v prihodnjem 
letu velika naloga pri združeva
nju gospodarstva. Združeni v go
spodarsko močnejši grupaciji je 
vsekakor nuja današnjega časa, 
kajti le na ta način je lažje kom
penzirati sunke, ki nastajajo v 
svetovnem gospodarstvu in njih 
posledice.

Ob tej priložnosti bi se rad za
hvalil vsem članom naše delovne 
skupnosti za dosedanje skupno 
delo, za napore, ki naj nam vsem 
zagotovijo boljše življenjske po
goje. Obenem velja zahvala tudi 
vsem predstavnikom družbeno
političnih organizacij, tako v naši 
delovni skupnosti kot vsem v ob
činskem okviru ter Skupščine 
občine Hrastnik za zgledno so
delovanje.

Vsem pa veljajo iskrena voščila 
ob novem letu z željo, da bi še 
nadalje v zdravem počutju tesno 
sodelovali in ob tem boljše živeli.

Dipl. ing. Maks Mrcina

Vsem članicam in članom kolektiva, upokojencem, vojakom, 
poslovnim partnerjem in vsem bralcem časopisa STEKLAR 
želijo srečno in uspešno leto 1974

Skupščina podjetja 
Delavski sveti vseh TOZD 
Kolektivno izvršilni organi skupščine 
in vseh TOZD ^
Osnovna organizacija sindikata
Svet ZK steklarne in sekretariat osnovne
organizacije
Aktivi mladih delavcev
uredništvo »STEKLARJA«



Letna konferenca  Z M  S t e k la r n e
V ned eljo  9. 12. 1973 je  b ila  v 

sejn i sob i redna letna  konferen
ca ZM Steklarne. N avzočih je  
bilo  okrog 50 m ladincev, m ed  
p ovab ljen im i pa so b ili tov. d i
rektor, predsednik  DS, predstav
n ik  ZK ter  predsednik  OK ZMS 
H rastnik .

N a konferenci je  najprej podal 
svoje poročilo  predsednik TK 
ZM Stek larne R ojko Jože. Poro
čal je  o  delu  ZM v tem  obdobju  
od  zadnje konference, ki je  b ila  
spom ladi le tos. To obdobje je  
tem eljilo  na izobraževanju m la
dih in  okrep itv i m lad insk ih  vrst. 
O rganizirali sm o sem inar v Go
rah, ki je  zajem al aktualno tem o  
o ustavn ih  dopoln ilih  — organi
zaciji TOZD in organizaciji ZM 
v Stek larn i po TOZD.

V m esecu  m lad osti sm o organi
zirali športna  tekm ovanja z o sta 
lim i aktiv i v  občini, sodelovali 
pri T itovi šta fe ti, se  precej aktiv
no udeleževali pohodov po  parti
zansk ih  poteh . P onovni sem inar  
sm o im eli v  Čečah in  sicer o 
novi organiziranosti ZM in sind i
katov v DO po  TOZD. Povezovali 
sm o se z m lad insk im i aktivi 
stek larn  iz Jugoslavije, ki bodo  
organizirali m lad insko delovno  
brigado stek larn  JU-73.

Rojko Jože

K ot lansko  leto, sm o tudi le tos  
sodelovali v  m lad insk i oddaji, ki 
so  jo  pripravljali aktiv i šestih  
DO iz S loven ije. Oddaja je  bila  
v  Kopru pod naslovom  30 le t so
c ia listične Jugoslavije, ker je  b il 
aktiv  TOMOS iz K opra lansko
letn i zm agovalec iz L jubljane. N a  
oddaji sm o zased li četrto  m esto  
in  m islim , je  dejal predsednik , 
da je  to  še  kar uspeh. Precej 
časa  pa so  nam  vzele sedanje pri
prave na novo organiziranost ZM 
p o  TOZD, ki so  sedaj najaktual
nejše.

Zatem  pa je  Zaletel Vili spre- 
govoTil o  novi organiziranosti ZM 
in  ZS. N a tem eljih  sk lepov  4. seje  
konference Z SS in 2. se je  konfe
rence ZMS se izvaja skupna ak
c ija  ustanavljan ja  aktivov m ladih  
delavcev  v okviru  sind ikatov in 
n jihovo  povezovanje v okviru  
k onference ZM. N am en tega je, 
j e  poudaril, da  b i se  m ladi še  
b o lje  uveljav ili kot enakopravni 
član i delavskega  razreda in  sindi
kata  kot n jih ove najširše razred
n e  družbenopolitične organizaci
je . Že na sem inarju , ki sm o ga 
o  tej tem i im eli v  Čečah, sm o

se od ločili za  u stanovitev  šestih  
aktivov m lad ih  delavcev v sed-

Zaletel Vili

m ih OOS, se  pravi, da b i se  m la
dinci iz OOS slikarn ice in  m enze  
združili v en  aktiv iz p ovsem  
objektivn ih  razlogov, g lede na 
strukturo m lad ih  v teh  organiza
cijah. V ta nam en so b ile  im eno
vane tri ali štir i članske kom isije  
po posam ezn ih  TOZD, ki so  b ile  
zadolžene za sestavo  kandidatnih  
list za p redsedstva  posam eznih  
aktivov m lad ih  delavcev. Te ko
m isije  naj bi predvidele tudi dva  
kandidata za predsednika, ki se  
izvoli na se ji aktiva m lad ih  de
lavcev. N a n ivoju  ce lotnega  pod
je tja  pa se  bo  ustanovila  konfe
renca m lad ih  delavcev OZD S te 
klarne, katero bodo sestav lja li 
delegati iz aktivov m lad ih  delav
cev in n jihovi predsednik i. V sak  
aktiv  pa bo  m oral im eti svoj 
program  dela. Seveda pa se  bodo  
m orali aktiv i v dogovoru s kon
ferenco m lad ih  d elavcev  dom en iti 
katere naloge bodo opravlja li 
sam osto jn o  in  katere skupno oz. 
v okviru sod elovanja  z OOS. To
rej največ b o  sodelovanja  in  p o 
vezovanja z OOS, ki bo  delovala  
v vsaki TOZD, torej 7 po štev ilu .

V prašanej je  še  kako bo  s f i
nanciranjem . N a osnovi pred lo
ženega program a bodo ak tiv i do
b ili finančna sred stva  in  z n jim i 
razpolagali. Sredstva, ki so  še  
osta la  v b lagajn i starega —  do
sedanjega p red sed stva  pa bom o  
verjetn o  d od elili bodoči k on fe
renci m lad ih  delavcev OZD za 
izvajanje n jen ega  program a. To 
pa bom o dokončno videli na da
n ašn ji konferenci, ko se  b od o  vsi 
p riso tn i č lan i ZM od ločili kako  
je  z njim i.

N a koncu je  že le l poudariti oz. 
je  predlagal, naj o  teh vprašanjih  
m lad i razpravljajo  ter sp rejm ejo  
tud i u strezne sk lepe.

Zatem  je  Deželak Stane pove
dal, da je  n a sta l prob lem  okrog  
združitve ak tiva  m lad ih  delavcev  
TOZD m enze in  slikarn ice. V  sli- 
k a m ic i b i lah k o  im eli celo  svoj 
aktiv, za m en zo  pa je  to  težje, 
ker je  v  n jej zap oslen ih  večina  
žen sk  in  to  skoraj vse  poročene. 
Z ato v m lad in sk i organizaciji ne 
m orejo  več  d elovati, k ljub  tem u  
da jih  p r ištevam o m ed m ladinke, 
■se pravi do  27. le ta  starosti. Če 
pa b i se  z m en zo  združili, pa  v  
tem  aktivu  tak o  n e b i delovale. 
Zato se  je  k on feren ca  od ločila , 
da se  im en u je  k om isija  v  sestav i 
vodij obeh  TOZD in pred stavn i

kov ZM, ZK in ZS, ter pretehta  
vse  m ožnosti za ustan ov itev  ene
ga skupnega aktiva m lad ih  de
lavcev.

M ejač Jože je  m enil, da sm o  
prepozno p ristop ili k u stanavlja
nju  aktiva m ladih  delavcev, to 
rej, da bi se  nanje m orali pri
pravljati že veliko prej, če  bi že
leli, da b i ti uspešno  delovali. Za
tem  se je  dotaknil še  perečega  
vprašanja o vk ljučevanju  m ladih  
v ZK. ZK po n jegovem  m nenju  
ni n ičesar naredila na tem  pod
ročju. M orala pa bi im eti predlog  
kandidatov za vstop  v ZK. Te 
kandidate pa bi m orala določeno  
obdobje opazovati in ugotavljati 
ali so sposobni in prim erni za  
vstop  v n jene vrste ter  jih  šele  
nato  sprejeti.

T akšnega m nenja so  b ili tudi 
nekateri drugi m ladinci. Posebno  
je  to  poudaril predsednik  občin 
ske konference ZM H rastn ik . 
Špacapan Marjan je  m enil, da so  
m lad i prem alo seznanjeni s pro- 
.gram om  in sta tu tom  Z K .oz. n je
n im  delovanjem  nasploh.

Mejač Jože

Ponovno sta  se  og lasila  Rojko 
Jože in  tov. Halzer Robert, in 
sicer  na d isk u sijo  tov. M ejač Jo
žeta . M enila sta, da pri ustanav
ljan ju  ak tivov  n ism o v n ičem er  
zakasn ili, saj sm o m ed  prvim i v  
n aši občin i, k i nam  bo to  uspelo .

V razpravi je  sod elova l tudi 
tov. Kalšek Franc, ki je  seznanil 
m lade, da je  o  n jihovem  delu  
b ilo  zadnje čase  precej debate  
na sestan k ih  ZK. Po en i strani 
da sm o aktivn i, po drugi pa  im a
m o vrsto  prob lem ov, s katerim i 
se  sreču jem o ter nerazčiščene  
stvari, k i b i jih  slej ko prej m o
rali razčistiti m ed  seboj. Po nje
govem  sm o se  tudi pri sedanjih  
volitvah , ki so  b ile v posam eznih  
organih  TOZD, slabo izkazali. 
P rem alo sm o nared ili na tem , 
da b i č im  več m lad ih  b ilo  na 
kandidatn ih  lista h  za vo litve . V  
prihodnje b i se  po  n jegovem  m o
rali že  poprej resno  zavzeti za to.

P oudaril je  tudi, da je  največja  
napaka na nas m lad ih  — ZM, da 
ni p riš lo  do večjega  sodelovanja  
in  p ovezovanja  z ZK, kar v se 
sk ozi ponavljam o. O m enil je  tudi, 
da m orajo  vsi m ladi, ki v sto p ijo  
v  vrste  ZK im eti razčiščen e v 
prvi vrsti p o jm e v zvezi z reli
g ijo , da jih  p o tem  n e b om o po  
nepotrebnem  izk ljučevali.

K onferenci je  p risostvova l tudi

tov. direktor. O m enil je, da ne 
m ore nikakor m im o predsedni
kovega poročila  o delu ZM v zad-

Dipl. inž. Mrcina Maks

njem  obdobju. D ejal je, da je  v 
n jem  navajal predsednik  le tiste  
konkretne akcije, k i so  več ali 
m anj ev id en tn e  v ob lik i ekskur
zij, sem inarjev, se  pravi č iste  
m lad inske akcije. N am reč, da je  
p om anjk ljiv  tis ti del analize dela, 
kako sm o m ladi b ili soudeležen i 
v po litičn ih  akcijah , saj sm o b ili 
zadnje čase priča širok ih  javnih  
razprav o ustavn ih  dopoln ilih , ki 
so  za DO silno pom em bne. D ejal 
je , da sm o m ed  prvim i DO v ob
čin i, ki nam  je  usp elo  u stan oviti 
TOZD. M enil je , d a j e  sedaj naša  
naj večja in najvažnejša  naloga  
aktivno sod elovati v  okviru u sta
n avljan ja  TOZD ne le po m lad in
sk i lin iji, pač pa tudi v  vseh  or
gan ih  upravljanja in akcijah, ki 
Jih bodo TOZD zahtevale in pri
pravljale.

K onferenco je  pozdravil tudi 
predsedn ik  OK ZMS H rastn ik  
Trbovc Ivo. P oudaril je, da sm o  
res m ed  prvim i v občini, ki im a
m o vse  pripravljeno za ustanovi
tev  aktivov m lad ih  delavcev v 
TOZD. Upa, da bo  s tem  prišlo  
do še  pog lob ljen e ak tivnosti m la
d ih  v  našem  kolektivu . Ko ste  
se nekoliko ustav lja li ob vpra
šan ju  u stan ov itve  aktiva združe
no v slikarn ici in  m enzi naj om e
nim , da je  v navodilih , k i jih  je  
izdala RK ZMS jasn o  zapisano, 
da lahko ustan ov im o en  aktiv  
tud i če  šte je  sam o tri ali štir i 
člane. Torej po n jegovem  b i lah
ko ustan ov ili v vsak i TOZD svoj 
aktiv, če  upoštevam o štev ilo  čla
n ov  v n jem .

O m enil je  tud i našo precejšn jo  
neak tivn ost pri sprejem anju  m la
d ih  v ZK. N azadnje pa je  še na
čel vprašanje okrog K luba 67. 
D ejal je , da je  b ilo  s stran i m la
d incev  Stek larne precej pripom b  
na n jegovo  delo. Želel b i, je  po
udaril, da bi b ilo  v  prihodnje  
m anj pripom b na delovanje klu
ba  in  več p om oči pri n jegovem  
delu.

N a konferenci so  b ili pod  zad
n jo  točk o  načeti še  razni prob le
m i in  vprašanja okrog:

— saj v  sp od n jem  delu H rast
n ika. V  razpravi o  tem  vprašanju  
so  sodelovali: Z aletel V ili, Gornik  
Slavko, tov. direktor, k i je  pred
laga l konferenci, naj organizira  
razgovor s p oslan cem  v  republi- 

(N adaljevanje na 8. strani



Nova organiziranost Zveze mladine in Zveze sindikatov
Nova stopnja razvitosti odno

sov v naši družbi nasploh po 3. 
seji konference ZKJ pomeni vpra
šanje vrste novih odnosov in zah
tev v organiziranju in delovanju 
vseh družbenopolitičnih organiza
cij. Tako smo se tudi v ZM od
ločili v tem smislu, da organiza
cija ZM resnično postane bolj 
množično ter učinkovito sred
stvo za organiziranje, mobilizira- 
nje, usm erjanje in usposabljanje 
mladih ljudi v neposredno druž
beno akcijo v vseh družbenih sre
dinah na program skih načelih 
ZKJ. Zato m ora reorganizacija 
ZM pomeniti predvsem:

1. dosledno uresničevanje že 
sprejete usm eritve 8. kongresa 
ZMS na vseh tistih  področjih, ki 
so še danes živa in aktualna in 
jih  nismo dovolj dosledno ures
ničevali ter njihovo dograjevanje 
in prilagajanje novim družbenim 
sprem em bam  in spoznanjem v 
okviru Zveze mladine;

2. v osnovnih celicah družbene
ga življenja in tudi širše je nuj
na večja usm eritev mladine v 
SZDL in sindikat, saj je  mladina 
integralni del družbe;

3. da je nujno potrebno obliko
vati enotna idejno-politična nače
la in program  za vse oblike orga
niziranosti mladine, ki temelji 
na program u in načelih ZKJ;

4. da je potrebno omogočiti ne- 
posrednejše izražanje družbenih 
in specifičnih interesov vseh slo
jev mlade generacije;

5. zagotoviti je  potrebno odgo
voren odnos vseh organizacij in 
društev, ki združujejo mladino, 
posebej še ZM, Zvezo študentov 
do oblikovanja, sprejem anja in 
uresničevanja skupnih socialistič
nih ciljev in nalog mlade genera
cije;

6. da v celotnem družbenopoli
tičnem organiziranju, sami aktiv
nosti in '’povezovanju mladine 
prevlada vloga in vpliv delavske 
mladine.

Take težnje in potrditve skuša
mo uveljaviti z odpravljanjem  
elementov, ki razvijajo in postav
ljajo  mladinsko organizacijo v 
položaj splošnega političnega 
predstavnika mlade generacije. 
Zato je  ¡izhodišče, da m orajo raz
lični interesi posameznih slojev 
in delov mladine p rihajati svo
bodno in vsak zase do izraza. 
Poleg tega pa se poskuša zagoto
viti, da družbenopolitično orga
niziranje zagotavlja tudi uskla
jevanje posameznih interesov s 
širšim i interesi samoupravne so
cialistične usmeritve. Ali ¡poeno

stavljeno, da m ladina sama zno
traj TOZD, krajevnih skupnosti 
in občin uveljavlja in oblikuje 
te interese ter se hkrati vključu
je v celotno samoupravno poli
tično življenje znotraj teh.

Če potem  izhajamo iz načela, 
bi se aktivi m ladih delavcev for
m irali po TOZD v najtesnejši po
vezavi s sindikalno organizacijo. 
Toda, to ne pomeni, da se aktiv 
sprem inja v sekcije sindikalnih 
organizacij. Bistvo tega je pred
vsem to, da se omogoča obliko
vanje interesov po mladinskih 
aktivih v TOZD. Ti interesi pa 
se potem uresničujejo tudi zno
traj sindikalne organizacije. V 
šolah vseh stopenj (univerza, viš
je šole, srednje šole, poklicne in 
osnovne šole) bi se ustanovili 
aktivi mladih v izobraževanju, 
prav tako pa se aktivi ustano
vijo tudi v km etijskih zadrugah 
in krajevnih skupnostih v m estu 
kot tudi na vasi. Aktivi se na ni
voju občine združujejo v kon
ference m ladih na osnovi dele
gatskega principa po specifično
sti njihovega dela. Konference 
mladih iz občin pa se na nivoju 
republike povezujejo v republi
ške konference po že prej opisa
nem načinu na nivoju občine. 
Vse konference mladih tako na 
občinskem in republiškem nivo
ju  bi po delegatskem sistemu iz 
svojih sredin form irale skupno 
predsedstvo. To pa bi bilo iz
ključno le 'koordinacijski organ, 
ki naj bi usm erjal dejavnost vseh 
konferenc po specializiranosti ter 
zagotavljal, da je aktivnost mla
dih iz različnih področij vklju
čena tudi v enoten program, ki 
temelji na osnovah samoupravne 
socialistične usm eritve in pro
gram a ZK. Predviden je tudi po
seben plenum konferenc kot naj- 
višji organ, ki bi predstavljal le 
obliko oziroma metodo dela  in 
ki bi omogočal oblikovanje sploš
nih skupnih odločitev ter nalog, 
ki so skupne posameznim delom 
oziroma vsem konferencam. Na
men tega plenuma konferenc je 
tudi, da se v okviru organizacije 
ZM resnično zagotovi prostor, ki 
bi omogočal tudi zastopanost ce
lovitih interesov posameznih sre
din oziroma bi se lahko na ple
num u konferenc usklajeval po
seben interes posamezne konfe
rence s splošnim, ko vprašanje 
presega okvir posebnega. Uresni
čevanje takega načina organizi
ran ja  pomeni zavestno zagotav
ljati odločno, učinkovito politič
no organiziranje in izražanje av

Na mladinski konferenci je bila diskusija zelo plodna

tentičnih interesov vseh struk tu r 
mladih ljudi od mladih delavcev, 
kmetov, učencev, študentov iz 
specializiranih organizacij, do 
JLA ter drugih, ki se združujejo 
v kakršnikoli obliki. Ta osnov
na izhodišča organiziranja, funk
cioniranja, usklajevanja in na
črtnega delovanja organizacij iz 
posameznih osnovnih struktur, 
ki zaradi različnih interesov 
vključujejo mlade ljudi, lahko 
zagotavljajo h itrejše vključeva
nje še vedno velikega števila ne
organiziranih in družbeno neak
tivnih mladih ljudi v graditev sa
moupravnih, socialističnih odno
sov in aktivnosti.

Še vedno je čutiti zaprtost or
ganizacij na liniji mladina—sin
dikat—ZK, predvsem v delovnih 
organizacijah. V praksi se pogo
sto te organizacije obnašajo kot 
posamezne stranke, ne zavedamo 
pa se, da je  v današnjem  času 
potrebna enotna fronta sociali
stičnih sil. Tu gre torej predvsem 
za usklajevanje program ov in za 
enotno politično akcijo v delovni 
organizaoiji, če hočemo biti učin
koviti in uresničiti tiste cilje, ki 
smo si jih  zadali v teh organiza
cijah. Pom anjkanje kadrov je 
eden od osnovnih problemov, ki 
se danes pojavlja, ne samo pri 
nas v ZM, am pak tudi v ostalih 
družbenopolitičnih organizacijah 
in družbenih sredinah, k jer je 
v preteklosti bila slaba kadrov
ska politika. Ljudem ne zaupa
mo posameznih nalog in od njih 
pričakujemo, da bodo za te nalo
ge že popolnoma pripravljeni, ka
kor tudi to, da m orajo biti ti de
legati in funkcionarji že popolno
m a zgrajeni ljudje. Ne zavedamo 
pa se tega, da se v naši organi
zaciji ti mladi ljudje, mladi de
lavci gradijo, form irajo, z njimi 
pa raste od sestanka do sestan
ka tudi njihov nivo in kvaliteta 
te r istočasno tudi organizacija. 
Vse to pomeni, da te mlade ljudi 
ne smemo pustiti v pasivnem po
ložaju, temveč jih  m oramo po
staviti v tak položaj, da bodo po
stali aktivni borci za uresničitev 
naših ciljev.

Na tem eljih sklepov 4. seje kon
ference ZSS in 2. seje ZMS se iz
vaja skupna akcija o ustanavlja
nju  AMD v okviru sindikatov in 
njihovo povezovanje y konferen
ce v okviru ZM. Namen in cilj 
tega je, da bi se mladi delavci še 
bolj uveljavljali kot enakopravni 
člani delavskega razreda in sin
dikata, kot njihove najširše raz
redne družbenopolitične organiza
cije. Prizadevamo pa se tudi, da 
bi bili problem i in interesi mla
dih spoznani kot skupni proble
mi in naloge vseh delavcev, 
ki jih je  potrebno tudi reševati v 
okviru skupnih akcij vseh delav
cev, ob neposredno aktivnem so
delovanju mladih. Ne smemo po
zabiti tudi tega, da m orajo vsi 
sindikalni organi, v skladu z de
legatskimi načeli, imeti v svo
jem sestavu procentualno toliko 
mladih do 27. leta starosti, koli
kor mladih je  v sestavu članstva
OOS.

Program iranje dela OOS in 
AMD je tudi zapisano v skupnem 
sporočilu RS ZSS in RK ZMS. 
Vsak izdela svoj program  dela, 
skupaj se dogovorijo, katere na
loge bodo skupne, katere akcije 
bo samostojno izpeljal aktiv mla
dih delavcev, katere OOS. Za iz
vrševanje tako sprejetih nalog o- 
ziroma program ov vodstva v p r 
vi vrsti odgovarjajo svojemu

članstvu, za tisti del, ki pa je sku
pen, aktiv mladih delavcev odgo
varja torej tudi OOS. Temu delu 
odgovornosti se ne m oremo od
reči, predvsem ne zato, ker bi 
lahko to pomenilo neizvr sevan j e 
skupno dogovorjenih nalog. Gre 
za obojestransko usklajevanje 
programov in obojestransko od
govornost. Odgovorni smo tudi 
nasproti konferenci mladih delav
cev kot osnovni obliki organizira
nosti delavske mladine in ostalim 
vodstvom v okviru skupno dogo
vorjenih nalog, ki jih delegati 
sprejem ajo na teh nivojih. Torej 
m orajo tudi v družbenopolitičnih 
organizacijah zaživeti delegatski 
odnosi, da delegati ne bodo pred
stavljali sami sebe, am pak nasto
pali s stališči sredin, iz katerih 
izhajajo.

Če dobro pregledamo naloge 
ZS in posameznih sindikatov ter 
ZM, praktično ni naloge, ki ne bi 
bila naloga obeh organizacij 
hkrati. Res pa je, da je mlada 
generacija do nekaterih  izmed 
teh nalog bolj pozorna, ker zade
vajo neposredno njo. Iz tega sle
di, da se bo dejavnost aktivov v 
celoti financirala iz sindikatov v 
okviru njihovih možnosti.

Na osnovi sklepov s sem inarja 
v Čečah, glede prej navedenih 
stališč in smernic, smo se tudi 
mi mladi iz steklarne odločili, 
da konkretno preidemo na re
organizacijo TK ZM Steklarne 
H rastnik. Sklenili smo, da usta
novimo šest aktivov mladih de
lavcev v sedmih OOS. Po preteh- 
tanju  vseh realnih možnosti se iz 
čisto objektivnih razlogov glede 
strukture mladih v menzi zaen
kra t tu  ne ustanovi aktiv mladih 
delavcev. Imenovali smo tri- ali 
štiričlanske komisije po posa
meznih TOZD, ki so bile zadolže
ne za. sestavo kandidatnih list 
predsedstev posameznih aktivov. 
Zaradi dem okratičnosti volitev 
smo prešli tudi na to varianto 
za izvolitev predsednika aktivov, 
da komisije predvidijo tudi po 
dva kandidata za predsednika ak
tiva, ta  pa se potem  voli na seji 
konference aktiva, ne pa da izvo
ljeno predsedstvo med seboj na 
prvi seji voli predsednika, kot 
je bila m arsikje praksa do se
daj. Poleg tega pa naj se na kan
didatni listi predvidijo tudi dele
gati za konferenco mladih delav
cev pri OK ZMS po ključu, ki ga 
je izdelala kom isija za DEO. Ta 
pa je na približno 50 zaposlenih 
mladih en delegat.

Na nivoju celotnega podjetja  
pa se ustanovi konferenca mladih 
delavcev OZD steklarne, katero 
naj bi sestavljali delegati iz akti
vov. Tudi tu  smo se zaradi bolj
šega poznavanja dela odločili, da 
to konferenco m ladih delavcev 
sestavljajo vsi predsedniki akti
vov in po en delegat. Ti pa po
tem po predhodni razpravi v sa
m ih aktivih po predloženih pred
logih izvolijo predsednika KMD 
OZD, ki bo predstavljal mladino 
steklarne navzven. Ta skupen or
gan pa m ora biti zaradi usklaje
vanja stališč enotne politike in 
interesov v OZD.

Glede na novo organiziranost 
sindikata pri nas se~predvideva 
sedem OOS in štiri sindikalne 
skupine po izmenah ali po inte
resnih skupinah v eni OOS, dve 
sindikalni skupini pa se predvi
devajo v drugi OOS, v vseh o- 
stalih OOS pa  se le-ti ne delijo.

(Nadaljevanje na 6. strani)



Osnovna organizacija 
sindikata — po novi 
organiziranosti

Izvršni odbor osnovne organi
zacije sindikata steklarne je  na 
razširjenem  sestanku, na kate
rem  so bili navzoči tudi predstav
niki vseh družbenopolitičnih or
ganizacij podjetja, direktor, pred
sednik občinskega sindikalnega 
sveta, obravnaval osrednjo točko 
dnevnega reda: priprave za novo 
organiziranost sindikalne organi
zacije v tovarni po TOZD.

Preden so prešli na konkretno 
obravnavo organiziranosti osnov
nih organizacij, je predsednik 
OSS H rastnik tov. Ž ibret Albin 
obrazložil pravila osnovne organi
zacije in poslovnik o delovanju 
sindikalne konference. K er je  po
stavljena posebna kom isija za 
pripravo pravilnika, bomo v na 
šem glasilu več napisali o tem  
v eni prihodnjih  številk.

Po obširni razpravi so se vsi 
navzoči strin jali za naslednji 
predlog organiziranosti sindika
tov v podjetju:

L.V vsaki tem eljni organizaciji 
združenega dela (TOZD) se orga
nizira sam ostojna osnovna orga
nizacija sindikata. Tako bomo 
imeli sedem 0 0  sindikata.

2. Ker im ajo v dveh TOZD več 
kot 300 članov, se organizirajo 
sindikalne skupine. Tako bi imela 
TOZD 1 — 4 sindikalne skupine, 
vsaka izmena bo imela svojo 
sindikalno skupino, vključujoč 
tudi kontrolo in zmesarno ter 
sindikalno skupino v oddelku 
brusilnice. TOZD 7 bi imela dve 
sindikalni skupini in to: skladišče 
in komercialno službo ter vse 
ostale službe ena skupina.

3. V izvršne odbore bi volili 
člani sindikata po posameznih 
TOZD naslednje število članov:

TOZD 1 — 9 (4 skupine)
TOZD 2 — 7 
TOZD 3 — 5 
TOZD 4 — 5 
TOZD 5 — 5 
TOZD 6 — 5 
TOZD 7 — 9 (2 skupini)
Za vsako skupino se naj izvoli 

5-članski odbor sindikata.
4. Za celotno podjetje  se orga

nizira tovarniška konferenca sin
dikata, ki bi štela 35 članov (vsa
ka TOZD po 5 delegatov). Ta 
konferenca nato izvoli izvršni od
bor konference, ki bi štel 9 čla
nov.

5. Vsaka osnovna organizacija 
izvoli delegacijo za konferenco 
na ravni podjetja, ki bi naj štele 
3 člane.

6. Pri vsaki osnovni organiza
ciji sindikata pri TOZD se izvoli 
aktiv m ladih delavcev. Na ravni 
celotnega pod je tja  se pa izvoli 
tovarniška konferenca mladine, 
ki izvoli iz svoje sredine pred
sedstvo mladine.

7. Rešiti vprašanje financiranja 
in razdeljevanja sredstev, kakor 
tudi priprave pravil osnovne or
ganizacije 'sindikata in poslovni

ka o delovanju sindikalne orga
nizacije.

8. Za pripravo vsega gradiva 
imenuje izvršni odbor komisijo, 
ki bo pripravila vse za letne 
konference. V komisijo se ime
nujejo tile člani: Cigler Janez 
predsednik, člani Dreniel Karli, 
in Vidovič Ida.

9. Letna konferenca osnovne 
organizacije na ravni podjetja 
naj bi bila 12. jan u arja  1974. Do 
tega datum a pa se m orajo izvoliti 
izvršni odbori po vseh TOZD in 
skupinah sindikata.

Med drugim  je  izvršni odbor 
sindikalne organizacije obravna
val in sklepal o naslednjem :

— Tov. Sušin Viktor, dipl. 
pravnik, je  tolmačil članom spre
membo sam oupravnega sporazu
ma, ki je  bil podpisan z ozirom 
na spremembo faktorjev ocenitve 
dodatkov po težavnosti dela za 
posamezna delovna m esta. Ker 
je  bilo v kolektivu več nejasnosti 
zaradi objave ocenitev posamez
nih delovnih mest, se pojasni, da 
so to le vsote, ki vplivajo na ob
davčitev m ase osebnega dohodka, 
nikakor pa ne dohodek vsakega 
posameznega člana kolektiva.

Ta nova tabela se računa od'
1. 7. 1973, dočim se povišana kilo
m etrina po 1,30 din za km obra
čunava od 1. 11. 1973 dalje.

Komisija je  pregledala upravi
čenost članov kolektiva na do
datek za ozimnico po sklepu iz
vršnega odbora za člane, ki jim  
dohodek na družinskega člana ne 
presega 600 din. Ugotovila je  69 
upravičencev, brez družinskih 
članov. Izplačali bodo 150 din na 
družinskega člana najkasneje do 
novega leta. Po predvidevanjih 
bo znašalo to okrog 30.000 din 
ter gre iz m ase osebnih dohod
kov podjetja.

— Kadrovska kom isija pri druž
benopolitičnih organizacijah pod
je tja  m ora pripraviti predlog za 
člana kolektiva, ki bo šel na dvo
mesečni tečaj. Tečaj se bo vršil 
v Ljubljani.

— Izvršni odbor sprejm e sklep, 
da se tudi v letošnjem  letu pred 
novim letom obišče in prim erno 
obdari vse tiste  člane sindikata, 
ki so več kot 10 mesecev v bolni
škem staležu.

— Šoferjem  ki so vozili ozim
nico za člane kolektiva, se izplača 
kot nadom estilo za izgubljene ure 
eno dnevnico.

— Šahistom  našega podjetja , ki 
so zastopali naš kolektiv v Roga
ški Slatini, se izplača pristo jb ina 
za prijavo na tekm ovanje po 40 
din.

— TOZD m enza in počitniški 
domovi- naj stavi predlog stro
škov, v kolikor bi tudi v sedanji 
zimski sezoni organizirali smu
čarski tečaj za otroke naših čla
nov kolektiva v Bohinju.

Rigo
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Terenska organizacija SZDL Hrastnik — spodnji del 
želi vsem članom kolektiva, organom upravljanja 
ter vsem prebivalcem občine
obilo osebne sreče in delovnih uspehov v novem letu 1974
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Sekretar Vidovič Franc

O rg a n iz ira n o s t podjetja  na te
meljne organizacije združenega 
dela je pogojila tudi novo organi
ziranost članov Zveze komunistov 
v našem podjetju. Na letni kon
ferenci članov ZK Steklarne, ki 
je bila 21. 11. 1973, smo kom unisti 
sprejeli novo organiziranost čla
nov ZK Steklarne.

Do sedaj smo v Steklarni imeli 
eno osnovno organizacijo in tri 
oddelke ZKS. Po novi organizira
nosti pa imamo šest osnovnih 
organizacij, in sicer v vsaki 
TOZD, razen menze, k jer zaradi 
prem ajhnega števila članov ni 
osnovne organizacije. Vsaka 
TOZD im a tako osnovno organi
zacijo in svoj sekretariat s sekre
tarjem  na čelu.

Vsaka osnovna organizacija je 
sam ostojna in ima vse pravice in 
dolžnosti, ki izhajajo iz sta tu ta  
ZKS in ZKJ. Na ravni podjetja

Izvoljena nova  
vodstva  

zveze kom unistov  
v Steklarni 

Hrastnik
Svet je na svoji seji dne 10. 12. 

1973 izvolil sekretarja, nam est
nika sekretarja  in organizacij
skega sekretarja.

Za sekretarja  je bil izvoljen 
tovariš Vidovič Franc, za nam est
nika sekretarja  je bil izvoljen to
variš Halzer Robert in za organi
zacijskega sekretarja  tovariš Ka- 
pelar Albert.

Vidovič Franc se je  rodil 25.
11. 1939 v Ptuju. Po poklicu je 
steklarski tehnik, zaposlen v 
Steklarni od leta 1957. Član ZK 
je od leta 1962. Bil je član revir
skega kom iteja ZK, občinskega 
kom iteja in občinske konference 
ZK H rastnik in nam estnik sekre
ta rja  sekretariata prejšnje osnov
ne organizacije ZK Steklarne.

Kapelar Albert se je rodil 30. 1. 
1942 v H rastniku. Po poklicu je 
stro jn i tehnik, zaposlen v Stek
larni od leta 1956. Član ZK je od 
leta 1968. Dosedaj je  bil član se
k retaria ta  oddelka ZK.

Osnovna organizacija ZK TOZD
I je izvolila 7-članski sekretariat, 
za sekretarja  pa je  bil izvoljen 
Savič Momir.

Osnovna organizacija ZK TOZD
II ima 3-članski sekretariat, za 
sekretarja  je  bil izvoljen Koritnik 
M atija.

Osnovna organizacija ZK TOZD
III  (vključeni tudi člani ZK iz

Družbenopolitične organizacije občine Hrastnik
želijo vsem delovnim ljudem
srečno in uspehov polno novo leto 1974

— Skupščina občine Hrastnik
— Občinska konferenca ZK
— občinski odbor ZZB NOB Hrastnik
— Občinska konferenca SZDL
— Občinska konferenca ZMS
— Občinski sindikalni svet

♦♦♦♦♦

kot celote deluje svet ZKS Stek
larne, katerega naloga je, da ko
ordinira delo osnovnih organiza
cij v prim eru oblikovanja enotnih 
stališč vseh članov ZKS Stek
larne.

Osnovne organizacije so na svo
jih  prvih sestankih izvolile dele
gate za občinsko konferenco ZKS 
H rastnik, delegate za svet ZKS 
Steklarne, sekretariate osnovnih 
organizacij in sekretarje.

V občinsko konferenco so bili 
izvoljeni: Grum Jože II, Tosič 
Savo, Novak Avgust, Cigeljnak 
Božo, Logar Boris, Kosem Gvido, 
Kajzer Adolf, Končina E rna in 
Petan M arjeta.

V svet ZK Steklarne pa so bili 
izvoljeni: Vidovič Franc, Halzer 
Robert, K apelar Albert, ing. Kav
šek Niko, K rajnc Ludvik, M lakar 
Anton, Savkovič Ilija, Tovornik 
M arjana in Šoba Viktor.

menze) ima 3-članski sekretariat, 
sekretar je  Tovornik M arjana.

Osnovna organizacija ZK TOZD
IV ima 3-članski sekretariat, se
k re ta r je Klemen Jože.

Osnovna organizacija ZK TOZD
V ima 4-članski sekretariat, se
k re ta r je  Kajzer Adolf.

Osnovna organizacija ZK — 
skupne službe ima 5-članski se
kretaria t, za sekretarja  je  bil iz
voljen ing. Kalšek Franc.

Vsak član ZK je zaradi nove 
evidence in statistike, urejene s 
popisom  članstva, dolžan vse 
sprem em be javiti svojemu sekre
tarju , posebno pa še, če se pre
m esti iz ene TOZD v drugo, ker 
je  to prehod iz ene osnovne or
ganizacije ZK v drugo in m orajo 
biti izpolnjeni predpisani obrazci 
za prehod iz ene osnovne organi
zacije v drugo.

Krsnik



OSNOVNI POJMI 0  TRANSPORTU PROIZVODOV IN MATERIALOV
Transport proizvodov in ma

teriala pridobiva v industriji po
membno vlogo. Visoko razvita 
podjetja posvečajo tému vpraša
nju  precejšnjo pozornost, ker z 
uredbo mehanizacije in avtoma
tizacije v proizvodnem procesu 
znižujejo čiste proizvodne stro
ške. Skladiščni, manipulativni in 
porabni stroški m ateriala in iz
delkov postajajo v večini pod
jetij precej visoki.

N otranji transport kot lahko 
imenujemo transport proizvodov 
in materialov v okviru podjetja 
in skladiščenja, sta v tesni pove
zavi s proizvodnim procesom. 
Vsak tehnološki proces mora 
tvoriti neko zaključeno celoto od 
proizvajanja preko m ontiranja 
do transporta  in skladiščenja. 
Transport in skladiščenje nekate
ri im enujejo tudi tok m ateriala. 
Kaj pomeni izraz tok m ateriala? 
Amerikanci uporabljajo v stro
kovni literaturi pojem »Materials 
Handling«, Nemci ga imenujejo 
»Materialfluss«. Sam pojem  tok 
m ateriala (lahko notranji trans
port) je  definiran (po Malliku):

»Tok m ateriala je  gibanje in 
uskladiščenje m ateriala pri na j
nižjih stroških zaradi uporabe 
pravilnih m etod in ustreznih 
transportn ih  naprav.« Tok m ate
riala sestavljajo v podjetju  na
slednji delovni postopki:

prevzem surovin — notranji 
transport — skladiščenje — od
prema.

N otranji transport je v celotnih 
stroških lahko udeležen s pre
cejšnjim  odstotkom . Predvsem 
so tu osebni prejem ki delavcev, 
ki delajo na transportu, bistvene
ga značaja. Znani so podatki za 
stroške toka m ateriala v ZDA, 
k je r znašajo stroški plač za za
poslene pri m aterialnem  toku 
10—90%  skupnih stroškov plač. 
Ta odstotek je različen v različ
nih vejah industrije, v poprečku 
pa znaša 22 % ali 8 m ilijard do
larjev. Po oceni njih  samih (Ame
ričanov) bi bilo mogoče te stro
ške znižati za 25 % ali 2 m ilijardi 
dolarjev.

Ugotavljajo, da je v am eriških 
podjetjih  možno izvesti 90 % 
vseh racionalizacij na področju 
toka m ateriala (Materials Hand
ling). Če hočemo v splošnem vze
ti prim erjavo pri nas, se lah
ko reče, da so tu  na področju to
ka m ateriala neizkoriščene rezer
ve še mnogo večje.

Probleme, ki nastajajo  na tem 
področju, rešujejo skoraj vsa 
podjetja  pri nas prisilno, to pa 
je  podobno le gašenju požara. 
Vse kaže, da bomo morali tudi 
tok m ateriala (notranji transport 
in skladiščenje) obravnavati kot 
enakovreden faktor, vsakega teh
nološkega procesa oziroma ga 
upoštevati kot njegov sestavni 
del.

V zahodni Evropi že precej ča
sa izhajajo strokovni časopisi s 
področja problem atike toka m a
teriala in skladiščenja. Znani so 
»Manutention« (Francija), »For- 
dern und Heben« (Nemčija), »Me
chanical Handling« (Anglija), 
»Transporti Industriali« (Italija), 
v SZ »Promišlenij transport« in 
»Reperativnij zbornik«. O bstaja
jo  pa tudi ustanove, ki se izklju
čeno ukvarjajo s problem i toka 
m ateriala in transporta  te r skla
diščenja. V Zahodni Evropi 
(Nemčiji) VDI/AWT (Verein De- 
utscher Ingenieure -Ausschuss fiir 
w irtschaftliche Fertigung), v Ve

liki Britaniji se ukvarja s proble
mi notranjega transporta  in toka 
m ateriala poseben institu t z 2000 
strokovnjaki. Vse te ustanove so 
združene v Evropski federaciji 
notranjega transporta  (Federa
tion Europeane de la Manuten
tion — FEM).

Od vseh pa še največ pozorno
sti posvečajo tem u problem u v 
ZDA. Spodbudila jih  je možnost 
prihranka omenjenih 2 m ilijard 
dolarjev. S to problem atiko se 
bavi Ameriška družba za no
tran ji transport (»American Ma
terials Handling Society«).

Spoznavanje o pomenu prouče
vanja in racionalizaciji notranje
ga transporta  v svetu rapidno 
raste in se tem u prim erno tudi 
ukrepa. Vlagajo se precejšnja 
sredstva v raziskave in izboljša
nja.

Dosedanji porast proizvodnje 
lahko pripišemo tehnološki revo
luciji v zadnjem času in pa uved
bi sodobnih strojev za proizvod
njo. Pri vsem tem pa je  zanimi
vo, da se pri razporejanju inve
sticij v podjetju  — tovarni sko
raj nikoli ne misli na velik pro
blem, ki ga opazimo šele v tre
nutku, ko m oramo določene iz
delke transportira ti med obrati. 
T ransportni stroški se nekako 
skrijejo v splošni režiji ali pa v 
plačah proizvodnih delavcev. No
tran ji transport je  zaostal ob 
razvoju ostalih panog. Vzroki ta
kega stanja so:

— s to problem atiko se v veči
ni podjetij nihče ne ukvarja, am
pak je to dodatna zadolžitev vo
dij obratov;

— slabe transportne naprave 
in njihova zaostalost (poprečen 
odstotek odpisanosti sredstev no
tranjega transporta  znaša 70 %) 
onemogočajo kontinuirano delo;

— slaba mehanizacija pogoju
je izbor delovne sile za transport 
fizično močne delavce z nizko 
kvalifikacijsko strukturo;

— transportne poti niso po
sebej označene, če pa so se ne 
upoštevajo in se zatrpavajo;

— transportna brem ena niso 
točno določena, prenatrpanost je 
splošen pojav (m aterial izpada 
— lom).

Vse to je  bila pobuda, da se je 
ustanovil Jugoslovanski center za 
transport v industriji s sedežem 
v Ljubljani. Seveda je  to  šele za
četek, ki pa tudi nekaj obeta.

Ker je  skladiščenje močno po
vezano z notranjim  transportom  
in se je  razvijalo v zaostanku z 
ostalimi panogami, so sprevide
li, da zastareli postopki skladi
ščenja povzročajo precejšnje 
stroške, ki povečujejo ceno pro
izvoda.

Skladišča so dotrajane stavbe, 
grajene nesm otrno in neracional
no (kar se dogaja tudi pri no
vih). Sama delovna m esta so v 
skladišču ponavadi nekako pri
m erna za fizično manj sposobne 
ljudi in ljudi pred upokojitvijo.

Napori za izboljšanje te situa
cije v celoti pa so m anjši kot 
p ri notranjem  transportu.

Razlaga pojm a in definicija 
notranjega transporta:

Beseda »transport« izhaja ozi
rom a je sestavljena iz latinskih 
besed »trans« (preko, onkraj) in 
»porto« (nositi, odpraviti, prine
sti). V širšem  pomenu pomeni 
ta  beseda" vsako spremembo ali 
k ra ja  ali položaja predm eta. No

tran ji transport pomeni prenaša
nje, prem eščanje predmetov-iz- 
delkov proizvodnje znotraj objek
ta. Sam notranji transport se 
povezuje s tehnološkim postop
kom in drugim i fazami proiz
vodnega cikla v eno celoto. Ra
cionalni notranji transport dose
žemo s čim enakom ernejšim  to
kom m ateriala od enega m esta 
do drugega, brez vračanj, m ajh
nim številom manipulativnih ope
racij pri minimalni poti in m ajh
ni porabi dela za prenos od ope
racije do operacije. Tu lahko 
ponovno uporabim o že omenjene 
osnovne cilje:

— prihran iti denar,
— prihraniti čas,
— varovati delovno silo z olaj

šanjem  dela.
N otranji transport omejujemo, 

če hočemo spoznati stroške, ki 
jih  povzroča:

— transport na delovnem me
stu,

— transport med delovnimi 
mesti,

— transport med oddelki in o- 
brati,

— transport med tovarnam i 
znotraj podjetja,

— transport med podjetji zno
traj dežele,

— m ednarodni transport.
Po vrstah ločimo notranji trans

port na horizontalno, vertikalno 
in poševno gibanje. Različni raz
poredi strojev so pogojeni z raz- 
ličnino vrsto  proizvodnje, k ar pa 
vpliva na način in organizacijo 
toka m ateriala.

Na enakom ernost toka m ateria
la ločimo:

— kontinuirani ali neprekinje
ni transport,

— prekinjeni transport (tok 
m ateriala je  prekinjen).

Skladiščenje pa naj bo med
fazno, vmesno, vhodno, izhodno; 
v bistvu prekinjen transport ma
teriala. Potreba po skladiščenju 
nastopa zaradi:

— neskladnosti med porabo in 
potrošnjo,

— oddaljenost med krajem  
proizvodnje in krajem  potrošnje,

— neuravnovešenost ritm a pro
izvodnje in ritm a potrošnje.

Skladiščenje je  funkcija, ki re
gulira podjetja  in zagotavlja u- 
rejen tok proizvodnje. Z ekonom
skega stališča je  naloga skladi
šča, da zagotovi določene koli
čine zalog, da z njim i vedno 
lahko pokrije potrebe industrije 
in trgovske mreže. Seveda ne 
smejo biti zaloge prevelike ali

prem ajhne, z drugimi besedami, 
zaloge m orajo biti kontrolirane. 
Glede na velikost delimo skla
dišča na vhodna, vmesna in iz
hodna, ki se nato delijo na od
prta, pokrita zaprta in specialna 
vse glede na vrsto proizvodov — 
izdelkov.

Če se povrnem k notranjem u 
transportu  in se ozrem na mne
nja, ki se pojavljajo, da je  no
tran ji transport neproduktiven, 
bi lahko utem eljil to »neproduk
tivnost« z naslednjim:

Če bi bil notranji transport ne
produktiven, potem  bi morala 
biti proizvodnja možna tudi brez 
njega.

Drugo mnenje, da notranji 
transport ne povečuje vrednost 
izdelka (napihana krogla) še ni
ma prodajne vrednosti, če jo  ne 
pripeljem o — transportiram o do 
m esta dodelave in nato do me
sta potrošnje.

Če citiram  dobesedno Marxa, 
ki o tem  problem u pravi:

»Transport ne povečuje mno
žine produktov. Tudi spremem
ba njihovih naravnih lastnosti, 
ki jo  m orebiti povzroči, in z ne
katerim i izjemami noben name
ravan koristni učinek, ampak je 
le nujno zlo. Toda uporabna 
vrednost se uveljavi edinole v 
njihovi potrošnji in da bi se po
trošile, utegne biti potrebno, da 
se prem estijo, to je: potreben je 
dodaten produkcijski proces 
transportne industrije. Vanjo na
loženi produktivni kapital doda
ja  torej premeščenim produktom  
vrednost, deloma s prenosom 
vrednosti transportn ih  sredstev, 
deloma z dodatkom vrednosti za
radi transportnega dela. Le ta 
dodatek vrednosti se deli tako 
kakor pri vsaki kapitalistični pro
dukciji na nadomestilo za mez
do in na presežno vrednost.

V vsakem produkcijskem  pro
cesu je  zelo pomembno prem e
ščanje delovnega predm eta in za 
to potrebna delovna sredstva in 
delovne sile, na prim er, bombaž, 
ki gre iz mikalnice v predilnico, 
prem og iz jam e spravljajo na 
površino. Prehod gotovega pro
dukta  kot gotovega blaga iz ene
ga sam ostojnega produkcijskega 
m esta na drugo, ki je  prostorsko 
oddaljeno, kaže prav isti položaj, 
samo v večjem obsegu. Transpor
tu  produktov iz enega produk
cijskega m esta na drugo sledi še 
transport gotovih produktov s 
produkcijskega področja v kon- 
sepcijsko. Produkt je  pripravljen 
za porabo šele, kadar konča to 
gibanje.

(Se nadaljuje) 
Kalšek inž. Franc

KOLEKTIV SAMOPOSTREŽNE 
TRGOVINE PRI STEKLARNI

želi svojim cenjenim odjemalcem 
srečno in uspehov polno 
novo leto 1974 
in se priporoča



Samoupravni
V zvezi z organizacijo TOZD so 

bile izvršene neposredne volitve 
in že prvi sestanki delavskih sve
tov ter skupščine podjetja, ikjer 
so bili izvoljeni kolektivno izvr
šilni organi, kakor tudi predsed
nik skupščine podjetja.

PREDSEDNIK SKUPŠČINE 
PODJETJA

Za predsednik skupščine pod
jetja  je bil izvoljen TOSTC SAVO, 
rojen 1. 2. 1935 v Šibeniku, za
poslen v Steklarni Hrastnik od 
leta 1952, in sicer razporejen na 
delovno mesto kvalificiranega 
brusilca.

Imenovani je sodeloval pri delu 
družbenopolitičnih organizacij ah, 
zlasti pa v samoupravnih, organih, 
sveta organizacije združenega de
la brusilnice, komisijah in drugih 
izvršilnih organih. Mnogo man
datnih dob je bil izvoljen tudi v 
delavska svet podjetja.

PREDSEDNIK
DELAVSKEGA SVETA TOZD I

Savkovič Ilija je bil rojen 25.' 7. 
1932 v Zlatarskem, Srbija, zapo
slen v Steklarni Hrastnik od 13. 7.

1953, in sicer kot brigadir RDBO. 
Imenovani je bil vedno zelo akti
ven pri delu družbenopolitičnih 
organizacij, bil je sekretar ZK, 
član delavskega sveta podjetja ter 
različnih -komisij.

PREDSEDNIK
DELAVSKEGA SVETA TOZD II

Kapelari Albert, rojen 30. 1.

organi podjetja in T O Z D  v konstituiranju
1942 v Hrastniku, kvalificiran 
ključavničar, zaposlen v Steklarni 
Hrastnik od leta 1956 z enkratno

prekinitvijo. Je aktiven v ZK in 
samoupravnih organih enote.

PREDSEDNIK
DELAVSKEGA SVETA TOZD III

Gradišič Frančiška, rojena 6. 3. 
1941 v Hrastniku, zaposlena kot 
kvalificirana stekloslikarka, in

sicer od 1. 3. 1957 dalje. V pretek
losti iin sedaj je bila zelo aktivna 
v predsedstvu i-n osnovni organi
zaciji sindikata, kakor tudi samo
upravnih organih enote.

PREDSEDNIK
DELAVSKEGA SVETA TOZD IV

Orožen Stanislav, rojen 10. 11. 
1933 v Hrastniku, po poklicu kva-

jena kot blagajnik v bifeju. Ak
tivno udeležena v delu samo
upravnih organov in urejanju od
nosov v svoji enoti ter član raz
ličnih komisij.

PREDSEDNIK DELAVSKEGA 
SVETA SKUPNIH SLUŽB

Razpotnik Mirko, rojen 22. 2. 
1944 na Dolu -pri Hrastniku, štu
dent pravne fakultete v L jublja
ni, zaposlen v Steklarni Hrastnik 
od 14. 2. 1967, razporejen na de
lovno mesto ref renta prodaje. Po
leg funkcij v samoupravnih or

Nova 
organiziranost 

Zveze mladine in 
Zveze sindikatov

(Nadaljevanje s 3. strani)
Vso podrobnejšo dokum entacijo 
in razlago pa bo v kratkem  dala 
v javno razpravo OOS celotnega 
podjetja. Na nivoju podjetja  pa 
se OOS povezujejo -preko svojih 
delegatov v konferenco OOS, v 
kateri deluje tudi aktiv mladih 
delavcev. V shemi organiziranja 
je  jasno razvidno, da gre tu  le 
za metodo dela, ne pa za to, da bi 
se v teh aktivih odločalo v ime
nu mladih delavcev. V tem pri
m eru bi se resnično lahko zgo
dilo, da bi se zaprli v ozke sku
pine, da bi šlo za privatizacijo 
politike in da bi bili odm aknje
ni za konference. Naloga mladih, 
ki delujejo v teh odborih je, ker 
bodo nekateri od n jih  tudi čla
ni KMD, da stališča, ki jih  spre
jem ajo v konferenci, prenašajo v 
odbore sindikata in se z. argu
m enti borijo  za njihovo uresni
čitev ter sprožijo določene akci
je  v sindikatu kot -skupno nalo
go. In  obratno, da stališča iz od
borov sindikata prenašajo v kon
ferenco. Ni torej greh, če se ti 
m ladi, preden nastopijo na seji 
odbora, dobijo skupaj kot aktiv 
m ladih delavcev, se posvetujejo 
in enotno nastopijo na seji s 
stališči, ki jih  je sprejela konfe
renca. Vse to pa pomeni, da kon
ferenca ni izgubila na pomemb
nosti in da se interesi vseh mla
dih delavcev izražajo na tej kon
ferenci, ki preko svojih delegatov 
iz odborov sindikata te interese, 
stališča in hotenja prenašajo v 
odbore sindikata, k je r ta  stališča 
dobivajo širšo verifikacijo.

V. Z.

lifioiran cizeler, zaposlen v Stek
larni Hrastnik od 17. 3. 1955 s 
prekinitvijo. Aktivno se je ude
leževal v samoupravnih organih 
enote v ZK, kakor tudi v ustrez
nih izvršilnih organih.

PREDSEDNIK
DELAVSKEGA SVETA TOZD V

Selič Franc, rojen 5. 3. 1937 na 
Breznem, po poklicu kvalificiran 
elektrikar, obiskuje TSŠ, zaposlen 
v Steklarni Hrastnik od 30. 8. 1954

gan-ih v skupnih službah je bil 
predsednik mladine v steklarni 
Hrastnik in član različnih izvršil
nih organov.

VSEM izvoljenim predsednikom 
čestitamo za izvoljeno funkcijo in 
jim  želimo mnogo uspešnega dela 
v mandatni dobi.

in o-pravlja delovno mesto vodje 
obrata. V preteklosti je bil zelo 
akti-ven v delavskem svetu pod
jetja, v svetu -enote, član različ
nih komisij.

PREDSEDNIK TOZD 
KOT SKUPNOSTI MENZE

Hribernik Sonja, rojena 6. 8. 
1942 v Hrastniku, po poklicu pro
dajalka, zaposlena v Steklarni 
Hrastnik od 14. 8. 1958, razpore-



KRATEK PREGLED POSLOVNIH USPEHOV DELOVNIH ORGANIZACIJ ZA ORDORJE 
JANUAR-SEPTEMRER 1973 IN OCENA ZA LETO 1973 NA OBMOČJU OBČINE

Analiza gibanja gospodarstva v 
občini je izdelana na osnovi pe
riodičnih obračunov organizacij 
združenega dela za tretje trome
sečje letošnjega leta, obenem pa 
vsebuje tudi primerjavo za enako 
obdobje leta 1972.

Informacija je kot doslej sestav
ljena po podjetniškem principu, 
pri posameznih elementih finanč
nega rezultata je vključen tudi 
ustrezni del rudnika, kmetijska 
zadruga pa je zajeta s 33 %. Po
leg tega smo v analizo prvič vklju
čili tudi Industrijo otroške kon
fekcije »Jutranjka« Sevnica — 
obrat Dol pri Hrastniku. V tabe
lah, kjer so prikazani številčni ka
zalci poslovnega uspeha omenje
nega podjetja, niso izračunani in
deksi zaradi tega, ker je obrat na

Iz pregleda je razvidno, da so 
vse delitvene kategorije prekora
čene nasproti postavljenemu pla
nu, razen dohodka, ki je za 0,3% 
nižji od planiranega (v devetih 
mesecih 75 %).

Gospodarske organizacije v ob
čini so v devetih mesecih letošnje
ga leta dosegle sorazmerno ugo
den finančni rezultat, ki se odra
ža v povečanju celotnega dohod
ka za 20,3%, dohodka za razdeli
tev za 22% in ostanka dohodka za 
36,6%.

Podatki devetmesečnih obraču
nov 1973 kažejo, da so vse delov
ne organizacije dosegle več celot
nega dohodka kakor v enakem 
obdobju lanskega leta. Pri posa
meznih delovnih organizacijah se 
je celotni dohodek povečal zelo 
različno. Največji porast beležimo 
pri naslednjih podjetjih: pri TKI 
za 21,4 %, pri SGP za 46,3 %, go
stinskem podjetju »Jelka« za 21,1 
odstotek, pri rudniku za 23,4 %, 
pri KZ Hrastnik za 74,4 %. Ostale 
delovne organizacije so dosegle 
naslednje povišanje celotnega do
hodka: Steklarna za 9,2%, KOP 
za 13,1 %, stanovanjsko podjetje 
za 6,6 %, združene brivnice za 7,8 
odstotkov, STP za 12,5 %. V meri
lu občine je bil dosežen celotni 
dohodek v višini 448,912.780 din 
(vključno z deležem rudnika), kar

Dolu pričel obratovati šele v me
secu juliju 1972, tako da se podat
ki za leto 1972 nanašajo samo za 
mesece julij—september. Prim er
java teh kazalcev z letom 1973 bi 
bila nelogična.

Namen analize je ugotoviti do
seženo stopnjo gospodarske dejav
nosti v občini ter na podlagi te 
ocene ugotoviti ali se izpolnjujejo 
planske obveznosti nakazane v 
resoluciji o družbeno-ekonomski 
politiki in razvoju občine Hrast
nik v letu 1973.

Prim erjava doseženih proizvod
nih rezultatov v devetih mesecih 
leta 1973, pri nekaterih osnovnih 
delitvenih razmerjih, s postavlje
nim planom za leto 1973, je raz
vidna iz naslednje tabele:

(v 000 din)

pomeni, da se je v primerjavi z 
enakim obdobjem leta 1972 pove
čal za 20,3 %. Glavni nosilec po
večanja celotnega dohodka in 
sploh gospodarstva v občini je še 
vedno industrija. Tako je iz po
datkov razvidno, da se 78 % dose
ženega bruto vrednostnega rezul
tata nanaša na industrijo, 8,3 % 
na trgovino, 7,5 % na gradbeni
štvo, 0,9% na obrt, 5,3% na kme
tijstvo ter stanovanjsko in komu
nalno dejavnost. Še vedno je do
seganje celotnega dohodka Stek
larne Hrastnik odločilnega pome
na, kajti njen delež v skupnem 
bruto rezultatu znaša 27,5 %, sle
di Rudnik z 22 % in TKI z 18,8%.

Porabljena sredstva so bila do
sežena v višini 262,413.585 din ter 
je indeks v primerjavi z baznim 
obdobjem leta 1972 120,2. Iz tega 
lahko ugotovimo, da so porablje
na sredstva narasla za 1 poen 
manj kakor celotni dohodek. Bolj 
kot celotni dohodek pa so porasla 
porabljena sredstva pri naslednjih 
delovnih organizacijah: v steklar
ni za 12,6 %, v TKI za 22,1 %, v 
Sijhju za 6,1 %, pri STP za 13 %, 
pri SGP za 48 %.

Koliko celotnega dohodka so 
dosegle posamezne delovne orga
nizacije na 100 din porabljenih 
sredstev v primerjalnih obdobjih 
je razvidno iz tabele:

V merilu občine kot celote je 
tako prikazana ekonomičnost po
slovanja nekoliko padla nasproti 
primerjalnemu obdobju.

Amortizacija je bila dosežena v 
višini 14,443.995 din (brez rudni
ka), kar je nasproti III. tromeseč
ju lanskega leta več za 4 %. V tej 
amortizaciji je vključena tudi 
amortizacija, ki so jo podjetja ob
računala po višjih stopnjah od 
minimalno predpisanih. Več ob
računana amortizacija se nanaša 
predvsem na Steklarno Hrastnik, 
ki je obračunala za 1,914.000 din 
več amortizacije kot bi jo, če bi 
napravila obračun le po predpi
sanih stopnjah. Precej več je ob
računala amortizacije tudi TKI, in 
sicer za 1,049.000 din.

Družbeni proizvod (brez rudni
ka) se je zaradi sorazmerno malo 
povečane amortizacije povečal v 
primerjavi z enakim obdobjem 
lani za 16,4 %, torej nekoliko 
manj kot celotni dohodek, seveda 
če ne upoštevamo deleža rudnika.

Nadalje je iz podatkov razvid
no, da je dohodek dosežen v viši
ni 178,477.000 din ter se je pove
čal nasproti primerjalnemu ob
dobju za 22 %, to je za 1,7 % več 
kot celotni dohodek. Na ta odsto
tek povečanja dohodka je bistve
no vplival rudnik Hrastnik, ki je 
v enaki primerjavi povečal doho
dek za 33,2 %. Tudi vse ostale de
lovne organizacije, razen Sijaja, 
so povečale dohodek nasproti baz
nemu obdobju. V tem obdobju tu 
di nobena delovna organizacija ni 
poslovala z izgubo.

Bruto osebni ¡dohodki so se po
večali za 17,9% ter so bili dose
ženi v višini 123,188.985 din. Po-

Na koncu naj poudarimo še to, 
da je sestavljena analiza zgolj 
opisovanje številčnih podatkov, ne 
zajema pa podatkov, na podlagi 
katerih bi bilo možno ugotoviti, 
kaj je  vplivalo v največji meri pri 
posameznih podjetjih na finančni 
rezultat dosežen v tem obdobju, 
kajti od vseh delovnih organizacij 
v občini je samo TKI poleg šte-

prečni neto osebni dohodek na za
poslenega v gospodarstvu znaša 
2.136 din in se je povečal v pri
merjavi s III. tromesečjem leta 
1972 za 14,2 %. V tem poprečju so 
zajete vse gospodarske organiza
cije v občini.

Ostanek dohodka za sklade je 
bil dosežen v višini 35,586.907 din, 
indeks glede na leto 1972 pa je 
127,2.

Izvoz, v katerem so udeleženi 
Steklarna Hrastnik, Tovarna ke- 
mičnik izdelkov, Sijaj in KOP 
Hrastnik, je bil realiziran v višini 
3,711.666 dolarjev, kar predstavlja
38,1 % povečanja nasproti enake
mu obdobju lani.

Število zaposlenih se je  glede na 
lanskoletno zaposlenost v enakem 
obdobju povečalo za 2,1 %  Pri 
rudniku Hrastnik pa je zopet za
slediti upad zaposlenosti, in sicer 
za 3,8 % glede na enako obdobje 
lani.

Ob analiziranju posameznih ka
tegorij poslovnega uspeha gospo
darskih organizacij lahko ugoto
vimo, da se stopnjuje rast gospo
darske aktivnosti iz preteklega le
ta in da gospodarstvo izpolnjuje 
naloge, ki jih je  prevzelo s spre
jeto resolucijo o družbeno-eko
nomski politiki in razvoju občine 
za leto 1973. Ob takšnem gospo
darjenju delovnih kolektivov lah
ko ob koncu leta pričakujemo 
ugodne poslovne rezultate.

V naslednji tabeli posredujemo 
oceno nekaterih delitvenih kate
gorij, ki naj bi jih gospodarstvo 
v merilu občine doseglo do konca 
leta 1973.

Predvideni kazalci poslovnega 
uspeha za leto 1973 in primerjava 
z letom 1972:

vilčnega dela predložila tudi tek
stualni del. Menimo, da bo po
trebno v bodoče, da bodo tudi os
tale gospodarske organizacije 
predložile kratek tekstualni opis 
poslovanja, ker le na ta način bo 
naša služba lahko izdelala realno 
analizo, kar pa je sedaj samo iz 
številčnih podatkov zelo otežkoče- 
no.

%
Elementi 1. 9. 1973 Plan 1973 izpolnitve

plana

Celotni dohodek 448.852 566.539 79,2
Porabljena sredstva 262.414 305.572 85,8
Dohodek 178.477 238.670 74,7
Bruto OD 123.188 158.220 77,8
Izvoz v dolarjih 3.712 3.808 97,4

(v ,000 din)

Elementi 1972 1973 Indeks

Celotni dohodek 507.626 605.000 118.8
Porabljena sredstva 290.900 345.000 118,5
Dohodek 216.726 260.000 119,9
Bruto OD 146.500 169.500 115.5
Izvoz v dolarjih 3.147 4.912 156,0
Zaposleni 4.155 4.250 102,2

Ekonomičnost

Podjetje
januar—-september

Indeks
1972 1973

Steklarna Hrastnik 235,6 228,5 96,9
TKI Hrastnik 127,6 126,9 99,4
SGP Hrastnik 198,3 166,0 98,0
STP Hrastnik 117,9 117,5 100,0
Gost. podjetje »Jelka« Hrastnik 160,4 166,0 103,0
Sijaj Hrastnik 143,5 140,2 97,7
Brivnice Hrastnik 394,9 424,3 107,4
Stanovanjsko podjetje 203,0 219,3 108,0
KOP Hrastnik 197,5 213,7 108,2
S k u p a j 166,0 163,5 98,5

Vsem ženam in dekletom, zaposlenim v Steklarni Hrastnik, 
ki ste se odpovedale darilu ob 8. marcu 1973 in je bil denar 
oddan otrokom bolne matere Klare Rus v Verjanah — 
Gradišče v Slovenskih goricah, naj velja njena čestitka 
naslednje vsebine:
Spoštovane žene in dekleta!
V novemu letu 1974 vam želimo srečo> zdravja in še in še 
veselih dni.

Vedno hvaležni vseh sedem otrok 
in mati Klara Rus



Ustanovljeni aktivi mladih 
delavcev

Priprave za TRIM progo 
na Dolu

N a osnovi sk lepov  in  p rip o ro 
čil o re a lizac iji nove o rg an iz ira 
nosti Z veze m lad in e  in  s in d ik a ta  
sm o se tak o j lo tili d e la  in  re zu l
ta ti so že v idn i. V  zastav ljen em  
roku , to  je  do 15. 12. sm o uspeli 
u s tan o v iti od p red v id en ih  šestih  
ak tiv o v  m lad ih  delavcev  pet, 
šestega  p a  bom o do 19. decem b
ra , k e r  je  p ri u s ta n a v lja n ju  le- 
teg a  a k tiv a  p rišlo  do b u rn ih  ra z 
p ra v  in  d iskusij g lede u p rav iče 
nosti zd ru žev an ja  m lad ih  iz TOZD 
siik a rn ice  in  m enze v en ak tiv . 
T u  sm o se potem  n a  osnovi re a l
no p rik azan ih  d e js tev  odločili s a 
m o za ak tiv  m lad ih  v  slikarn ic i.

P rip ra v il i  sm o celo ten  razpored  
in  p o tek  sej kon ferenc  ak tivov . 
To so b ile  h k ra ti  u stan o v n e  in  tu 
di ’ v o lilne  seje, k je r  sm o volili 
vodstvo ak tivov  m lad ih  delavcev. 
N a p ren ek a te ri teh  sej so p o tek a 
le p recej b u rn e  razp rav e  o novi 
o rgan iz iranosti in  tu d i o d ru g ih  
perečih  p roblem ih . N a vse te  se je  
sm o po posam emih TOZD v ab ili 
tud i p red s tav n ik e  o sta lih  d ru ž b e 
n o p o litičn ih  o rg an izac ij k o t tu d i 
d osedan je  vod je  TOZD  in  so se 
v  večin i p rim ero v  teh  sej tu d i 
udeležili, iz jem om a ni b ilo  n o b e 
nega v ab ljen eg a  p re d s ta v n ik e  le

na  seji ak tiv a  m lad ih  delavcev  
n o tra n ji ob ra t. V zroki za to  n am  
n a  se ji niso b ili poznan i in vsi 
m lad i so tu d i p recej o stro  k r i tiz i
ra li in  zah tev a li po jasn ila . P o tem  
je  d eb a ta  s tek la  v sm eri p recej 
n izk ih  o sebn ih  dohodkov, o k a d 
rovsk ih  p ro b lem ih  ce lo tnega  pod
je tja , o p ro b lem u  sam skega dom a 
in  še o v rs ti d ru g ih  p roblem ov.

N a k ra tk o  b i o m en il tu d i s k ra j
no n e resn o st n e k a te r ih  a li p a  v e 
čine m lad ih , k e r  bi o sk lepčnosti 
večine  teh  sej težko  govorili. V e
č ina  m lad ih  se  več  n e  zaveda  
dolžnosti in  nalog , k i so j ih  sp re  
je li nase  ob sp re je m u  v  m la d in 
sko o rgan izac ijo , n e  zav ed a jo  se, 
da  so tu d i oni odgovorn i za  neiz
v a ja n je  p ro g ram o v  in  nalog . V e
č in a  m la d ih  sam o  s to ji ob s tra n i 
in  k r i tiz ira  d e lo v a n je  m lad in sk e  
o rgan izac ije , do česa r p a  n im ajo  
no b en e  p rav ice , če k o t č lan i n o 
čejo  oz iro m a  n e  č u tijo  dolžnosti, 
da  bi pom agali p r i izv ršev an ju  
nalog.

Vsi re z u l ta t i  v o litev  s posam ez
n ih  sej k o n fe ren c  a k tiv a  m lad ih  
de lavcev  bodo o b jav ljen i v  n a 
sled n ji š tev ilk i, ko bodo znan i vsi 
re zu lta ti.

V. Z.

M L A D I N C I !
Že dolgo časa lahko poslušamo negodovanje m ladih oz. 

vseh članov kolektiva glede neinform iranosti o delu m ladin
ske organizacije v našem kolektivu. Na osnovi tega in tudi 
realnih potreb po boljšem  inform iranju in s tem tudi za 
aktivnejše delo vse mladine smo se odločili, da zopet začne
mo izdajati GLAS MLADIH, ki je kot priloga glasilu Steklar 
že izhajal. Zato apeliram  na vse mladince, da resno pristo
pite k delu ter takoj začnite pošiljati kakršnekoli dopise 
za objavo. Zaželeno je, da zajam ete predvsem vaše delo, 
probleme, na katere naletite p ri izvajanju zastavljenih pro
gramov. Torej, čim več dopisujte, da bomo lahko realizi
rali zastavljeno nalogo in že prihodnjič izdali Glas mladih. 
Poleg tega pa v vsakem kolektivu določite enega ali več 
članov, ki bodo redno, vsak mesec poročali o delu vašega 
aktiva. Sestavljen je že uredniški odbor, ki bo sprejem al 
vaše dopise in ki je tudi odgovoren za izdajo glasila.

V. Z.

Mladinke mladinci

Srečno novo leto 1974 ter veliko uspehov na delovnem  
področju in v zasebnem življenju vam želi

Konferenca mladih delavcev 
OZD Steklarna Hrastnik

:
:

N a D olu zad n je  čase tu  in  tam  
slišim o o p rip ra v a h  za T R IM  ste 
zo. K e r so nas z an im a le  pod rob 
nosti, sm o p ro s ili tov . E rm ana , 
n ače ln ik a  TVD P a rtiz a n , da  nam  
odgovori n a  nek a j v p ra šan j.

K do vodi o rgan izac ijo  za u re d i
tev  T R IM  proge n a  D olu?

— U red itev  T R IM  proge na  
D olu vodi p r ip ra v lja ln i odbor, in  
s ice r tov. D rago  K ozole, Jože D ra
gar, Jože  K lanšek , A do lf L azn ik , 
A n ton  D olanc in  S ilv in  E rm an .

K a j bo p ro g a  v sebova la?
— 20 posta j z raz ličn im  o rod 

jem  in p ripom očki za  vadbo.
K d a j bodo p riče li z delom ?
— Spom ladi.
K oliko  bo proga do lga?
— P rib ližn o  2000 m etrov .
K oga bi p riteg n ili k  de lu?
— Za d en a rn o  pom oč b i zap ro 

sili s in d ik a ln i sve t in  p o d je tja  v  
občini H ras tn ik . O prem o za p o sta 
je  bodo izde la le  po p red h o d n ih

p ro šn jah  de lo v n e  o rg an izac ije  v  
naši občini, in  to  S IJA J, ST E K 
LARN A, K EM IČ N A , K O P in  
R U D N IK .

K do bo pom agal p ri de lu?
— P rite g n ili bom o v iš je  raz red e  

osnovne šole in  m lad in ce  k ra je v 
ne  skupnosti Dol.

K je  bo p o tek a la?
— Od G rče  ob pobočju  K ovka  

do Č erdenca  in  nazaj. D ve tr e tj in i  
po ti bo p o tek a la  po gozdni ja s i in  
eno tre tj in o  po tra v n ik u .

K daj bo p roga  ko n čan a?
— U pam o, da  v  m esecu  ap rilu  

ali n a jp o zn e je  do D neva m ladosti.
Z ah v a lila  sem  se za in fo rm ac i

je, ki bodo zan im ale  m arsikoga, 
ki želi p ro s ti čas p rež iv e ti z z d ra 
vo rek reac ijo .

J a n ja  E rm an , č lan ica  
lite ra rn o -n o v in a rsk e g a  
k ro žk a  osnovne šole n a  
D olu p ri H ra s tn ik u

LETNA KONFERENCA
ZM STEKLARNE

obliki sem inarjev, tečajev, pre
davanj. Za te  oblike izobraževanj 
bi po m nenju tov. d irektorja mo
rali imeti' vsaj polletne, če ne 
letne plane — program e, da bi 
ne prišlo do prevelike odsotnosti 
posameznih tovarišev iz proiz
vodnje, se pravi da bi jih  lahko 
nadomeščali drugi, če bi bili 
vodje obveščeni o tem;

— stanovanjske problematike, 
ki je verjetno pri nas najbolj pe
reča, posebno kadar gre za mla
de, ki nim ajo stanovanj. V raz
pravi so sodelovali Tosič Nikola, 
Kumlanc Roman, Žižek Janez, 
Špitaler Emil. Menili so, da po
svečamo vse prem ajhno pozor
nost stanovanjski izgradnji, za 
katero ne dajemo ustreznih do
datnih sredstev, da bi se stanje 
izboljšalo. Toda slej ko prej se 
bodo m orala tudi za izgradnjo 
stanovanj najti ustrezna sredstva 
in bodo m orali m erodajni organi 
o tem še resno razpravljati, ker 
bo sicer lahko prim anjkovalo 
tudi delovne sile, če ta problem 
ne bomo vsaj ublažili, ker po
vsem rešiti ga verjetno ne bo 
moč nikoli.

Železnik Vojka

(Nadaljevanje z 2. strani) 
škem m erilu o tem problem u, da 
nam razloži do kam  so prišli v 
reševanju tega;

— izobraževanja m ladih, ki je 
zaradi triizmenskega dela neka
terim  onemogočeno. Problem je 
tudi p ri izobraževanju m ladih v

Ker se obrati steklarne vedno bolj širijo, se je pričela graditi tudi
nova trafo postaja



PREDLOG
IZHODIŠČ ZA DRUŽBENOEKONOMSKI RAZVOJ, ZA DRUŽBENO 
DOGOVARJANJE IN PROGRAMI SAMOUPRAVNIH INTERESNIH 
SKUPNOSTI ZA LETO 1974.

Na podlagi analize izvajanja 
družbenega plana razvoja Jugo
slavije, Slovenije in občine H rast
nik za čas od 1971 do 1975, ocene 
gospodarskih in družbenih raz
m er v občini H rastnik, predla
gata svet za gospodarstvo in fi
nance Skupščine občine H rastnik 
kot osnovo za dogovor o skupnih 
nalogah občine za leto 1974.

Uresničevanje osnovnih ciljev 
in nalog družbenega plana v ob
dobju od 1971 do 1975.

Skupna politika družbenoeko
nomskega razvoja je za obdobje 
od 1971 do 1975 določila nasled
nje temeljne cilje gospodarskega 
in družbenega razvoja:

— nadaljnja graditev samo
upravnih socialističnih družbeno
ekonomskih odnosov;

— vzpostavitev in ohranitev za
dovoljive stabilnosti tokov druž
bene reprodukcije, dinamično go
spodarsko rast in učinkovitejše 
gospodarjenje;

— stabilna rast življenjskega 
standarda;

— nadaljn ja rast zaposlenosti;
— intenzivnejše vključevanje v 

m ednarodno tržišče in
— hitrejše urejan je vprašanj 

na področju socialne politike.
Globalni kazalci gospodarskih 

gibanj kažejo, da bo z določeni
mi napori mogoče v nekaterih 
razvojnih usm eritvah v glavnem 
uresničiti predvidevanja družbe
nega plana. Ne smemo pa poza

biti, da so v sedanjem trenutku 
odprta nekatera vprašanja ■ raz
vojne politike, zato bo potrebno 
ukrepe družbenoekonomske poli
tike usm eriti predvsem  na ta 
področja, kar velja za občino, 
kot za širše družbenopolitične 
skupnosti.

Novi družbenoekonomski odno
si v duhu ustavnih sprem em b se 
vse bolj uspešno uveljavljajo ta
ko v gospodarstvu kot v druž
benih dejavnostih. Pri tem  pa do
biva vedno večjo vlogo samo
upravno sporazumevanje in druž
beno dogovarjanje, krepijo se 
integracijski procesi, posebno še 
ob oblikovanju in uveljavljanju 
nove ustave in njenem  sočasnem 
vplivu na tekoča družbena doga
janja.

Tako >je precejšnja stagnacija 
zapažena na področju razširjene 
reprodukcije, problem atične so 
cene in za nekatere proizvode 
tudi tržišče, financiranje družbe
nopolitičnih skupnosti in podob
no. Prav gotovo se prepočasi re
šujejo in frastruk tu rn i problemi 
in z njim i vprašanje stanovanj
ske politike in to predvsem za
radi prehitrega naraščanja cen 
gradbenih m aterialov in storitev.

Tako kot v Sloveniji se tudi v 
občini opaža rahlo zmanjševanje 
gospodarske rasti in rasti p ro
duktivnosti dela, s tem pa tudi 
padec realnih osebnih dohodkov. 
V času med leti 1961—1965 je 
znašala povprečna letna stopnja

gospodarske rasti v SR Sloveniji 
nekaj nad 8 %, m edtem  ko se je  v 
letih med 1966—1970 gibala nad 
7 %, v zadnjih treh  letih pa je 
padla na 6,8 %. Skoraj popolno
ma enake ugotovitve veljajo tudi 
za območje naše občine.

Nizka stopnja rasti gospodar
stva onemogoča hitrejše prem ike 
v struk tu ri delitve družbenega 
proizvoda. Ob taki stopnji gospo
darske rasti ni možno povečanje 
produktivne sposobnosti gospo
darstva, ker stroški, ki so neod
visni od obsega poslovanja 
zm anjšujejo dohodek, ki je  na
m enjen za delitev. Zato je  pove
čanje stopnje gospodarske rasti 
osnovni pogoj za potrebne struk
turne premike tako na področju 
investicij kot v odnosih med go
spodarstvom  in družbenimi de
javnostmi.

Pom anjkanje strokovnih kadrov 
za neposredno proizvodnjo in ne
katerih  poklicev z ustrezno iz
obrazbo, je  še vedno pereče za
radi odhajanja na delo izven 
m eje občine ali v tujino. V zad
njem  času ni bila dosežena na
črtovana izobrazbena s truk tu ra  
zaposlenih, ki je  tem eljni pogoj 
nadaljnjega razvoja dejavnosti, 
čeprav je bil v te namene skle
njen ustrezni sporazum.

Socialna in ekonomska vpra
šanja v zasebnem km etijstvu so 
bila mnogo hitreje reševana kot 
v preteklosti, čeprav ta  panoga 
gospodarstva pri nas ne pred
stavlja pomembnejše vloge. V 
okviru smernic družbenega plana 
poteka preusm erjanje zasebnega 
km etijstva.

Ugotovitve in prim erjave o ure
sničevanju družbenega plana ka
žejo, da se kljub neugodnim po
gojem pridržujem o osnovnih 
planskih predvidevanj srednje
ročnega razvoja občine. Vendar 
pa kaže, da nekateri kazalci, kot 
sta celotni dohodek in dohodek 
dosegla v tem letu že višino plan
skih predvidevanj do leta 1975. 
Čeprav nekaterih ciljev ne dose
gamo s predvideno dinamiko in 
kvaliteto, lahko zaključimo, da 
ne bo potrebno sprem injati te
m eljnih postavk družbenega pla
na razvoja občine za čas od 1971 
do 1975, saj bo v naslednjih dveh 
letih z odločnejšo politiko in po
večanimi napori vseh dejavnikov 
družbenega razvoja v pretežni 
m eri možno uresničiti tem eljne 
smernice srednjeročnega plana 
občine.

POLITIKA DRUŽBENO
EKONOMSKEGA RAZVOJA TER 
OSNOVNI MATERIALNI 
OKVIRI RAZVOJNE POLITIKE 
V LETU 1974

Predlog resolucije o osnovah 
družbenoekonomskega razvoja 
Jugoslavije za leto 1974 postavlja 
naslednje osnovne skupne cilje 
in naloge v prihodnjem  letu:

— odločno izvajanje ustavnih 
sprem em b v smeri krepitve sa
m oupravljanja predvsem njego
ve m aterialne osnove kot osnov
nega družbenoekonomskega od
nosa. Naprej je treba razvijati 
tem eljne organizacije združenega 
dela in nadaljevati proces nepo
srednega povezovanja m aterialne

proizvodnje in  družbenih dejav
nosti z uveljavljanjem  samo
upravnega sporazum evanja in 
družbenega dogovarjanja ter po
spešeno oblikovati samoupravne 
interesne skupnosti, s posebnim 
poudarkom na področjih gospo
darskih dejavnosti posebnega 
družbenega pomena;

— učinkovitejše gospodarjenje, 
povečanje produktivnosti dela in 
na tej osnovi pospešitev dinami
ke gospodarske rasti v stabilnej
ših pogojih ter povečanje živ
ljenjskega standarda;

— povečanje obsega, učinkovi
tosti te r izboljšanje struk ture  in
vesticij v skladu z družbenim 
planom za čas od 1970 do 1975.

Ob uresničitvi teh ciljev zavisi 
samoupravna socialistična usm e
ritev naše družbe, izboljšanje po
gojev dela in življenja delovnih 
ljudi te r krepitev njihovega vpli
va na vsa družbena dogajanja.

V prim erjavi z doseženim raz
vojem (ki je  zaenkrat še ocenjen) 
v letu 1973, bodo v realnih vred
nostih ti okviri predvidoma na
slednji:

stopnje rasti v občini 
■ 1973 1974

— družbeni proizvod 
gospodarstva 6,5 7,0—8,0

— zaposlenost v družbenem 
sektorju 2,2 2,0—2,5

— produktivnost dela v 
družbenem sektorju 2,9 4,0—5,0

— osebna potrošn ja (ocenjeno) 4,7 5,0—5,5

Osnovna predpostavka prikaza
nih razm erij je  pospešitev gospo
darske aktivnosti v letu 1974, ki 
m ora tem eljiti na povečanju go
spodarskih investicij v osnovna 
sredstva, na rasti produktivnosti 
dela ter na skladnejšem razm erju 
med rastjo  osebnih dohodkov in 
rastjo  produktivnosti dela. Pri 
tem pa bo najpom em bnejša po
spešitev rasti industrijske proiz
vodnje. To pa bo možno doseči 
z učinkovitejšim izkoriščanjem 
zmogljivosti kapacitet, racional
nim  koriščenjem  surovin in re
produkcijskim  materialom, bolj
šo organizacijo dela, večjo de
lovno disciplino in podobno. Sa
moupravno organizirano gospo
darstvo bo moralo pripraviti kon
kretne program e za dvig produk
tivnosti in organizacije dela in 
vložiti m aksim alne napore za 
čimvečjo izrabo razpoložljivih de
lovnih in tehničnih zmogljivosti, 
da bi odpravili ozka grla v proiz
vodnji in  gospodarili bolj učinko
vito.

Napori vseh za višjo gospodar
sko rast, ki so možni z izboljša
njem  izrabe zmogljivosti in za
gotovitvijo nem otene oskrbe z 
energijo in surovinami', bodo ob 
ustrezni delitvi družbenega pro
izvoda povečali akumulativno 
sposobnost gospodarstva.

Predvideva se, da bodo realni 
osebni dohodki rasli nekoliko po
časneje kot družbeni proizvod, 
stopnja rasti nominalnih osebnih 
dohodkov pa naj bi znašala okoli 
20% nad ravnijo iz leta 1973. 
Pri tem pa naj bi tiste organiza
cije združenega dela, ki bodo do
segle rast dohodka večjo od po
vprečja in  ki im ajo že sedaj oseb
ne dohodke na pogojno nekvalifi
ciranega delavca višje od republi
škega povprečja, povečale osebne 
dohodke nekoliko počasneje, tako 
da bi se hitreje večala sredstva 
za razširjeno reprodukcijo. Sred
stva za osebne dohodke se lahko 
povečujejo h itre je  kot sredstva 
za razširitev m aterialne osnove 
dela v prim erih, ko zaradi objek
tivnih pogojev poslovanja doho
dek počasneje raste, kljub rasti 
produktivnosti dela. Toda v takih 
prim erih ne bo dovoljeno zmanj
šanje akum ulacije pod spodnjo 
mejo, kakršna bo dogovorjena 
z novimi samoupravnim i spora
zumi.

Pri razporejanju dohodka, pri 
oblikovanju sredstev za osebne 
dohodke in pri delitvi sredstev 
je  treba ob upoštevanju ravno
težja med socialnim in ekonom
skim vidikom zagotoviti m aterial

no in socialno stabilnost. V ta  
namen bodo republiški svet sindi
katov, republiški sekretariat za 
delo, zavod SR Slovenije za pla
niranje in republiški zavod za sta
tistiko na podlagi strokovnih ana
liz izdelali pregled minimalnih 
družbeno priznanih življenjskih 
potreb, ki bo podlaga za dogovar
jan je  o najnižjih  osebnih dohod
kih. V kolikor bi zaradi nepred
videnih ovir v letu 1974 osnovne 
predpostavke prikazanih razm er 
bistveno odstopale od predvide
vanj, bodo tem u ustrezno spre
m enjena prikazana razm erja v 
delitvi te r prilagojeno izvajanje 
nakazanih nalog.

V letu 1974 bo nujno intenziv
no uresničevati tem eljne naloge 
politike gospodarskega razvoja, 
da nadoknadimo zaostajanje na 
posameznih področjih in s tem 
zagotovimo pogoje za hitrejše 
uresničevanje kvalitetnih in 
struk tu rn ih  sprememb predvide
nih z družbenim planom. Sem 
spada predvsem krepitev repro
dukcijske sposobnosti gospodar
stva z boljšim  izkoriščanjem 
zmogljivosti, izboljšanjem struk
ture in učinkovitosti naložb, obli
kovanjem potrebnih lastnih 
obratnih sredstev in z ustrezno 
politiko delitve dohodka. K -ure
sničevanju nakazanih smernic za
vezuje družbeni plan vse nosilce 
razvojne politike, od organizacij 
združenega dela in njihovih aso
ciacij do družbenopolitične skup
nosti.

Raven in tudi struk tu ra  proiz
vodnje na področju industrije sta 
bili v začetnem razvoju srednje
ročnega plana v glavnem v skla
du s predvidenim. V letu 1973 pa 
se je kljub ugodnim tržnim  po
gojem ta dinam ika rasti nekoliko 
zmanjšala. Posledice so v upa
danju rasti produktivnosti dela, 
v prepočasnih investicijskih na
ložbah za modernizacijo in re
konstrukcijo, 'v  pom anjkanju 
strokovnih kadrov ter v neugodni 
kvalifikacijski sestavi zaposlenih 
v nekaterih panogah gospodar
stva.

Nadaljevati m oramo z začeti
mi integracijskim i procesi, ki vo
dijo k višji stopnji organizira
nosti te r sm otrnim  povezavam 
znotraj industrije, od surovinske 
baze, do končnih izdelkov, ter 
povezave s trgovino, z znanstve
no raziskovalnimi organizacijami 
in drugimi. Zato je potrebno raz
vijati ustrezno delitev dela, spe
cializacijo, povezovanje različnih

(Nadaljevanje na 10. strani)



P R E D L O G
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faz proizvodnje, dopolnjevanjem 
asortim anov ter boljšo organiza
cijo menjave. S tem  bo omogo
čen skladnejši potek družbene 
reprodukcije, tako v občini, kot 
v Sloveniji in Jugoslaviji ter 
vključevanjem  v m ednarodno de
litev dela. Okrepiti je  treba stro
kovno izpopolnjevanje kadrov na 
vseh ravneh strokovnega dela in 
odločanja.

Delovne organizacije m orajo 
povečati napore za krepitev sto
rilnosti dela, za zm anjšanje stro
škov in večanje dohodka ter v 
skladu z novo ustavo za boljšo 
samoupravno organiziranost. Z 
ustanavljanjem  samoupravnih in
teresnih skupnosti bodo nosilci 
in  uporabniki neposredno uskla
jevali medsebojne interese pro
gram iranja in združevali sredstva 
za razvojne dejavnosti in učin
kovitejše reševali vprašanje raz
voja politike.

GLOBALNA RAZMERJA 
V DELITVI DOHODKA 
IN IZHODIŠČA ZA SPLOŠNO 
IN SKUPNO PORABO

Politika splošne in skupne po
rabe v letu 1974 izhaja iz obvez 
izpolnjevanja razvojne politike v 
letu 1974, z ukrepi, ki prispevajo 
k dvigu produktivnosti krepitve 
reprodukcijske sposobnosti nepo
srednih proizvajalcev, z uresniče
vanjem  struk tu rn ih  nalog in za
dostna likvidnost gospodarstva. 
Ob taki splošni usm eritvi se bo
mo m orali na področju splošne 
in skupne porabe dogovoriti o ne
koliko počasnejši rasti od pred
videne rasti nominalnega družbe
nega proizvoda. Bistvene spre
m em be v prim erjavi z letošnjim  
letom  se bodo odražale predvsem  
v vzporednem zniževanju davč
nega zajem anja dohodkov iz go
spodarstva in prebivalstva in

hkratnem  samoupravnem opre
deljevanju nalog na področju po
sameznih družbenih dejavnosti 
in tem u ustrezno samoupravno 
dogovorjenih prispevkov ob po
trebnem  usklajanju dejavnosti 
med seboj in z družbenoekonom
skimi gibanji.

Spremembe glede zbiranja sred
stev za skupno in splošno porabo 
bodo v bolj podrobni obliki na
mena obsega in osnov za plače
vanje prispevka, ki jih  bodo de
lavci izločali iz dohodka svoje 
tem eljne organizacije združenega 
dela in iz svojih osebnih dohod
kov. Razmejitev teh dveh osnov
nih virov za pokrivanje skupne 
porabe zahteva uveljavitev siste
ma b ru to  osebnih dohodkov.

V skupnem  sistem u zajem anja 
prispevkov skupne porabe je  tre
ba v letu  1974 čimbolj dosledno 
izpeljati načelo, da vsi občani 
prispevajo sredstva za to porabo 
od vseh svojih dohodkov. Za pri
hodnje leto je predvidena okvir
na delitev obsega za splošno in 
skupno porabo, ki bo od letošnje 
večja za največ 19 %, to je  okoli 
4%  m anj, kot je  predviden po
rast družbenega proizvoda.

Proračunsko zagotavljanje sred
stev bo ustrezno novemu načinu 
zbiranja sredstev za financiranje 
skupne porabe, ki tem elji na 
medsebojni menjavi dela, zm anj
šano za interesne skupnosti v 
občini. Proračunska sredstva se 
lahko v prim erjavi z letošnjim  
letom  povečajo za 15,4 % na rea
lizirane dohodke, vendar skupne 
obveznosti za družbene dejav
nosti in proračun smejo nomi
nalno porasti za 17,1 %. Predvi
devamo, da bo celotni dohodek 
v letu 1974 višji za 21 %, dohodek 
za 24,1 %, b ru to  m aso osebnih do
hodkov za 20 %, in  število zapo
slenih za 2,3%, kar je  razvidno 
iz naslednje razpredelnice:

Elementi 1972 1973 1974
Indeks

73/72 74/73

Celotni dohodek 507.600 610.000 740.000 120,1 121,0
Porabljena sredstva 290.900 349.000 416.000 119,9 119,1
Dohodek 216.700 261.000 324.000 120,4 124,1
Bruto OD 146.500 168.000 201.600 114,6 120,0
Zaposleni 4.300 4.455 4.557 103,6 102,3
Izvoz v $ 3.100 4.900 6.100 158,0 124,4

Za uresničitev prednjih  ciljev 
je treba vse napore usm eriti za 
ohranitev čimbolj dinam ične 
rasti proizvodnje. Potrebna bo še 
večja aktivnost vseh subjektov 
delovnih skupnosti, ki bodo težili 
za tem, da se doseže optim alna 
rast proizvodnje in  težili k  fi
nančnem u zm anjšanju stroškov 
na vseh področjih, k jer je  to mo
goče. Skrb za varčevanje, za več
jo proizvodnjo, delovno storilnost 
in za večjo akumulacijo, je  na
loga vseh gospodarskih in druž
benih dejavnikov.

Osnovni viri za program e in 
njihovo usklajevanje znotraj po
samezne dejavnosti oz. področja 
v občini so opredeljeni s tem elj
nimi dokum enti o politiki za to 
dejavnost, ki jih  je  sprejela 
Skupščina SRS in vse družbeno
politične organizacije. Na podlagi

teh dokum entov so pripravile 
vse sam oupravne interesne skup
nosti v okviru občine program 
ske osnove za dogovarjanje in v 
dogovoru opredelile obveznosti 
in tiste  naloge, ki predstavljajo  
izboren program  po srednjeroč
nem  planu in razvojnem  progra
m u sam oupravnih interesnih 
skupnosti.

Vsa sredstva za splošno in 
skupno porabo za leto 1974 naj bi 
dosegla 17,1 %. povečanje v pri
m erjavi z letom  1973. Zato bodo 
m orale sam oupravne interesne 
skupnosti zasnovati svoje finanč
ne program e v okviru konkret
nih prizadevanj za čim večjo ra
cionalnost vseh oblik porabe in 
varčevanjem  pri stroških režije.

Skupna predvidena sredstva za 
splošno in skupno potrošnjo naj 
bi v letu  1974 znašala:

SIS
Prispev. 
stopnje 
iz delov, 
razm erja

Realizacija
1973

Plan
1974

Indeks
74/73

1973 1974
TIS 3,35 4,00 6.240 8.064 129,0
TSOV 0,48 0,40 800 806 100,7
TKS 0,17 0,50 670 1.008 150,4
TTKS — 0,50 400 1.008 252,0
Prorač. 4,00 5,40 8.110 10.886 134,2

1,00 . — 7.694 6.514 84,6
5,00 5,40 15.804 17.400 110,0

Gornji predlog je  izdelan na 
podlagi izhodišč, ki so jih  izde
lali republiški organi iz že delno 
uveljavljenih predpisov, po ka
terih  se form irajo sredstva za fi
nanciranje interesnih skupnosti 
in ustvarjenih osebnih dohodkov, 
proračunska poraba pa iz ustvar
jenih davkov. V letu 1973 znaša 
skupna prispevna stopnja iz p ri
spevkov iz davkov iz delovnega 
razm erja 5 %, poleg tega pa so 
se sredstva zbirala še v skladu 
za financiranje kulturne in teles- 
novzgojne dejavnosti po stopnji 
0,3 %, iz dohodka za gospodar
stvo in iz neto osebnega dohodka 
za negospodarstvo. Za leto 1974 
pa zbirajo potrebna sredstva in
teresne skupnosti iz prispevkov 
iz delovnega razm erja, katerih  
skupna stopnja naj bi znašala 
okrog 5,4% na b ru to  osebne do
hodke. S tako uveljavljeno stop
njo so se sredstva za financiranje 
interesnih skupnosti povečala od 
realiziranih v letu 1973 z indek
som okrog 134.

Iz proračunskega financiranja 
se v letu 1974 izločijo dohodki iz 
naslova davka iz osebnega do

hodka, ki smo ga v letu 1973 po
birali po stopnji 1 %, katerega 
zbrana sredstva so znašala okrog
1,800.000 din. Kot nadomestilo za 
izpadla sredstva davka iz oseb
nega dohodka po stopnji 1 %, od
stopa republika v letu 1974 obči
nam  sredstva republiškega davka 
od km etijstva po stopnji 6 %, 
davka od obrti po stopnji 5 %, 
davka od avtorskih pravic in re
publiškega davka od prom eta 
alkoholnih pijač, vendar tudi ta  
sredstva ne pokrivajo izpada 
sredstev iz naslova davka iz oseb
nega dohodka, tako da predvide
vamo proračunska sredstva za 
leto 1974 le z indeksom okrog
84,6 na ustvarjena sredstva v letu 
1973.

Iz tega izhaja, da bo možno 
zbrati ustrezna sredstva za finan
ciranje interesnih skupnosti iz
nad z izhodišči predvideno stop
njo 19 %, da pa proračunske po
trošnje ne bomo v stanju  realizi
ra ti s 15,4 % porasta, kot je pred
videno s temi izhodišči in bodo 
pri zadovoljevanju potreb s pro
računskim  financiranjem  nasto
pile izredne težave.

M n og o  osebne sreče in 
delovnih uspehov v letu 1974 
že li delavcem  T O Z D  I.

OBRATOVODSTVO

Nekoliko zakasneli posnetek podpisanja samoupravnega 
sporazuma



P o g o v a r ja li sm o  se
KONČEK VLADO — vodja skla
dišča pomožnega materiala

Prosim za nekaj osebnih po
datkov!

Rojen sem bil 27. 12. 1924 kot 
sin revnih staršev. Delati sem 
začel, ko mi je bilo 13 let. Izučil 
sem poklic trgovca, ki sem ga 
opravljal do leta 1942. Tedaj sem 
em igriral na Madžarsko oziroma 
svoj rodni kraj, ki je med vojno

bil priključen Madžarski. Leta 
1944 sem se priključil partiza
nom. L m aja leta 1945 sem bil 
ranjen. Spomladi 1958 sem pri
šel v H rastnik in se zaposlil v 
Steklarni H rastnik kot menjalec 
modelov.

Koliko časa delate na tem de
lovnem mestu?

9. 12. sem bil prestavljen na to 
delovno mesto.

Zadnje čase se dogaja mnogo 
stvari, ki bi morale bistveno vpli
vati na naš nadaljnji družbeni in 
gospodarski razvoj. Kako sprem
ljate vsa ta dogajanja?

Dogodki zadnjih časov, tako zu
naj kot znotraj naših mej, so ze
lo pomembni, tako v političnem 
kot v gospodarskem življenju. 
Mislim da smo si z našo čvrsto 
politiko neuvrščenosti ustvarili 
v svetu izredno velik ugled. Do-

f
odki doma pa so rezultat naših 
0-letnih prizadevanj našega raz
voja, ko doraščamo iz nekdanje 
nerazvite države. Dogajanja 
sprem ljam  pozorno, saj to je na
ša stvarnost — to 'sm o  mi sami.
Ste aktivno sodelovali pri usta

navljanju TOZD?
Kot član predsedstva sindikata 

sem bil zraven od prvih začetkov 
ustanavljanja TOZD.

Kaj naj bi TOZD pomenila za 
vaš odelek? Ali pričakujete kakš
ne pozitivne razlike, in če jih, 
katere so to?

TOZD je zelo širok pojem. 
Predvsem nov pojem  in zelo zah
teven. Nihče naj ne pričakuje, da 
bo TOZD kot kakšen čudež pri
nesel kaj novega. Novo m oramo 
ustvariti sami. Verjetno bodo 
TOZD kot vsaka nova stvar do
živele m arsikatero spremembo, 
izboljšavo itd., kar bo pač poka
zala praksa. Če se bomo držali 
načel, upam, da bodo rezultati 
pozitivni. Že samo dejstvo, da bo 
toliko ljudi angažiranih v organih

upravljanja, nam daje up, da več 
ljudi več koristnega naredi. Kar 
zadeva naš oddelek, mi nismo 
TOZD, temveč DSSS.

Skladišča so sicer naša, toda 
to je  last vseh nas. Če je pri nas 
velik promet, potem  so m aterial
ni stroški veliki. Takrat mi ve
liko delamo, gledajo nas pa gr
do, ker je  šlo veliko denarja. 
Varčevati v skladišču samem se 
ne da, le porabniki lahko doblje
ni m aterial varčno izkoristijo in 
to je  zelo pozitivno, vsak privar
čevani odstotek pomeni denar, 
večjo akumulacijo, večji doho
dek, a vse to je  v naše dobro.

Z delegatskim sistemom bi se 
marsikaj moralo spremeniti. Kaj
ti večkrat je bilo slišati, da o- 
brati, ki so zastopam z manjšim 
številom v samoupravnih orga
nih, niso v enakem položaju v 
odnosu na druge večje obrate. 
Kakšno je vaše mnenje?

Delegatski sistem je pri nas 
nov, delegati pa različni. Svoj 
problem vsak bolj občuti kot tu 
jega, toda treba se bo prem agati 
in v ospredje dati tista  vpraša
nja, katera so v splošnem pome
nu najbolj pereča.

. Kot mi je znano, ste predhod
no delali v notranjem obratu, ta
ko da verjetno dobro poznate 
probleme, ki nastajajo v tem o- 
bratu. Zadnje čase jih je vse več. 
Izredno pereče je vprašanje kad
rov. Kaj storiti?

E najst let je od tega, ko sem 
jaz delal v notranjem  obratu. 
Včasih se sprašujem , ali bi še 
sploh šlo, če bi spet tam  delal. 
Za probleme notranjega obrata 
bodo sami najbolj vedeli, kaj jih 
danes tare in kje so zdravila za
nje.

Večkrat je slišati, da sindikati 
ne igrajo tiste vloge, katero naj 
bi. Vi ste bil član predsedstva 
TOS. Mislite, da so kritike upra
vičene?

Sindikati že igrajo svojo vlogo; 
veliko je članov, ki so od sindi
kata zelo oddaljeni, le članarina 
je  to, kar jih  veže. Za oddih v 
počitniških domovih, ozimnico 
itd. je  že zanimanje, čeprav to 
ni izključna in edina naloga sin
dikatov. Videl sem veliko čla
nov, npr. ki so se ob praznovanju 
22. ju lija  v Gore pripeljali z av
tom, vzeli svoj delež in se od
peljali, ne da bi jih  kaj zanimal 
sam politični pomen tega dneva. 
Ponavadi iz takih skupin pride 
največ kritike. So pa včasih tu
di izjeme, pri katerih  pa sindi
kat ne more pomagati, toda to 
ni krivda izvoljenih.

Ali vam je znano, da se tudi v 
sindikatu pripravlja nova orga
niziranost?

Znano mi je in menim, da je 
potrebno, če se reorganizira sa
m oupravljanje po gospodarski 
plati, tudi v sindikatih.

Kako gledate na naš gospodar
ski položaj, mislim v celoti?

Optimistično. Zadnje čase ni 
več toliko slišati o nelikvidnosti 
kot prej, so pa nastale druge te
žave glede energetike, elektrike, 
‘m azuta, butana itd. Toda jaz za
upam  v naše ljudi, v njihovo pri
zadevnost in upam, da bomo tudi 
to preživeli.

In kaj menite o naših investi
cijah?

Investicije so potrebne. Sodob
na proizvodnja zahteva korak s 
časom. Kdor obstane, zaostaja. 
Čeprav investicija vrača vložena 
sredstva šele čez čas, vendar brez 
tega danes ni več mogoče proiz
vajati sodobno. Poleg vsega vsa
ka nova investicija prinaša nove 
možnosti afirm acije, tako podjet
ja  v celoti, kot posameznim v 
njem.

Vlado, prosim, še odgovor na 
nepostavljeno vprašanje.

Prišli v podjetje 
november—december

Melanšek Ignac — odnašalec, 
Juvan Fani — odnašalka, Petek 
Anton — pobiralec črepinj, Ce
glar Vida — odnašalka, Potočnik 
Blaž — pomočnik v OZD 302, 
Vidmar Džurdža — pomožna de
lavka v menzi, Kladnik Marjan 
— odnašalec, Vidmar Roman — 
krogličar, Renko Dušanka — od
našalka, Tori M arjan — odnaša
lec, Brečko Anton — ključavni
čar, Vrtačnik Nikolaj — nabira
lec stekla, Radej Roman — elek
tričar, Hlebec Stanislav — do- 
stavljalec stekla, Lovrenčič Stje- 
pan — odnašalec, Kostanjšek Vi
ljem — kovinostrugar, Hodžič 
H ajrudin — odnašalec, Kugič 
Mesud — odnašalec, Mehmeti 
Gani — pomočnik v OZD 302, 
Oplotnik M itja — pomočnik v 
OZD 302, Stražar Ivan — odna
šalec, Sulja M urat — menjalec 
modelov, Jaraši Ham it — me
njalec modelov, K irhm ajer Alen
ka — pomožna delavka v OZD 
401, Žekar Silvo — odnašalec, 
Prelogar Silva — odnašalka, 
H auptm an Milica — odnašalka, 
Šupukovič Velid — odnašalec, 
Drugovič Jože — dežurni pri bu
tanu, Hami ti Sejdija — odnaša
lec, Spec Niko — odnašalec, Se- 
kili Ivan — pomočnik v OZD 
302, Klepej Jože II. — delavec 
težak, Šumič Razim — odnaša
lec, čerček Ana — odnašalka, 
Gabrič Slavka — adm inistrator 
v OZD 301.

Tokrat bom pa izkoristil mož
nost, da poleg splošnih novolet
nih želja zaželim vsem novim 
TOZD uspeha v novem 1974. letu, 
isto tudi vsem članom kolektiva 
steklarne, da bi vsa njihova pri
zadevanja kronal uspeh.

Kakšni so vaši cilji oziroma 
želje?

Same uganke.

Vlado, želim vam kar največ 
zadovoljstva in zdravja v življe
nju in pa čim manj ugank ter 
hvala lepa za tale pogovor.

Odšli iz podjetja
Požin M atilda — odnašalka, 

Ržek Igor — cizeler, Resman Bo- 
židara — odnašalka, Rome Mar
jana — kontrolor stekla, S tra
žar Viktor — brusilec stekla, 
Pavlič Bojan — menjalec mode
lov, Volaj Franc II. — nabiralec 
stekla, Petauer H erm an — od
našalec, Nik-ič Ljudmila — kon
trolor stekla, Križaj Stanislav
— skladiščnik modelov, Kurent 
Milan — krogličar, Vidmar Jože
— nabiralec stekla, Cigole Zvo
nim ir — strojnik IS, Žagar Mil
ka — odnašalka, Hrovat Drago
— odnašalec, Barukčič Karlo — 
odnašalec, Šantej Franc I. — kur
jač, Senica Irena — uslužbenka, 
Burkelj Franc — predstiskalec, 
E sih  Terezija — natikalka stek
la, K rem ljak Verena — tehnični 
risar, Povodnik Frančiška — od
našalka, šmagelj Lidija — žigo- 
sar, Fazlič Fatima — odnašalka, 
Mehmeti Gani — pomočnik v 
OZD 302, Maličevič Ljubomir — 
pobiralec črepinj, Košec Ivan — 
odnašalec, Ferme Ivan — pred
stiskalec, Naroglav Romana — 
odnašalka, Sladič Franc — dela
vec težak, Merzel Cvetka — kon
trolor stekla.

Prirastek v družini
Babič Neveka — sina, Hole- 

šek Alojz — sina.

Poročili so se:
H rovat Terezija — Esih Stan

ko.

Mnogo uspeha v letu 1974 želi kolektivu 
Steklarne Hrastnik

Krajevna skupnost — spodnji del 
H r a s t n i k

Upravni odbor »Svobode II« Hrastnik 
želi vsem članom kolektiva Steklarne Hrastnik 
in Tovarne kemičnih izdelkov ter članom svojih sekcij 
srečno in veselo novo leto 1974

ZANIMALO VAS BO



PROGRAM SKA ZASNOVA RADIA TR BO V LJE
Radio Trbovlje je regionalno 

inform ativno sredstvo, ki pokriva 
vse tri revirske občine (Hrastnik, 
Trbovlje in Zagorje). Ustanovitelj 
radia Trbovlje je Skupščina ob
čine Trbovlje.

Temeljno izhodišče program 
skega dela uredništvu je nenehno 
prizadevanje za samoupravno so
cialistično usm erjenost vsebine 
radijskega program a. V središču 
pozornosti radia Trbovlje je de
lovni človek, njegovo delo in živ
ljenje v delovni skupnosti ali na 
področju, k jer živi. Med osnov
nimi elementi program ske zasno
ve radia Trbovlje pa so še po
sebej pomembna:

— socialno-ekonomske in kul
turne značilnosti regije, v kateri 
radio Trbovlje deluje;

— poleg informativne dejavno
sti ima radio kreativno politično 
in integracijsko vlogo v revirjih;

— novo funkcijo lokalnega 
sredstva obveščanja kot enega iz
med pogojev kakovostnega samo
upravnega uveljavljanja delovne
ga človeka v občini, v delovni 
skupnosti in v drugih življenjskih 
sredinah v skladu s sprejeto 
ustavo;

— podružbljanje sredstev ob
veščanja kot instrum ent delav
skega razreda za uresničevanje 
njegovih interesov;

— razredna usm erjenost radia 
Trbovlje tem elji na dokumentih 
Zveze komunistov.

Najpom em bnejši cilj radia Tr
bovlje kot regionalnega' sredstva 
obveščanja pa je, da postane 
množično kom unikacijsko občilo, 
ki prispeva pomemben delež k 
boljši obveščenosti delovnega 
človeka in občana.

Na podlagi globalnih izhodišč, 
ob spoznanju socialne, starostne 
in izobrazbene struk tu re  poslu
šalcev radia Trbovlje in v skladu 
z nalogami Zveze komunistov v 
sedanji etapi naše revolucije, 
m ora program  radia Trbovlje iz
ražati:

— kritično, poglobljeno in ob
jektivno poročanje o problemih 
delovnega človeka;

— inform ativni prerez najpo
m em bnejših dogajanj v družbe
nem  in političnem življenju re
gije in prizadevanja regije za nje
no celotno uveljavitev v sloven
skem prostoru;

— kulturno-zabavni u trip  pro
stora, ki mu je nam enjen radio.

V informativno-političnem in 
kreativno vsebinskem delu radia 
Trbovlje im ajo prednost infor
m acije in zahtevnejše novinarske 
zvrsti, poglabljanje problemov, ki 
jih čuti delovni človek. Radio 
Trbovlje je tipično regionalno, 
lokalno in ljudsko inform ativno 
sredstvo. To pa zahteva, da daje 
uredništvo radia Trbovlje več po
zornosti lokalnim dogodkom in 
pojavom, problemom, kroniki lo
kalnih dogodkov, zanimivostim, 
socialnim problemom, globalnim 
gibanjem  in konkretizaciji druž
benih procesov itd.

Novinarjevo pisanje m ora biti 
pretehtano, angažirano, argum en
tirano, upoštevati pa m ora tudi 
tem eljno zasnovo uredniškega 
koncepta. Pisanje o sejah in fo
rum ih m ora nadom estiti pisanje 
o človeku, njegovem življenju, 
prizadevanjih in željah ter njego
vem sam oupravnem  in delovnem 
položaju. Posebej pa se je potreb
no izogibati samo inform iranju, 
pač pa m ora biti bolj živ ustvar
jalni pristop v obravnavi razvoja 
in pojavov v občini in regiji.

Zlasti pa je potrebno posvetiti 
posebno skrb prim erom  solidar
nosti in izrednih naporov obča
nov in delovnih ljudi za skupno 
reševanje problemov, kar vodi k 
boljšem u življenju in napredku.

V vsebinskih izhodiščih bo 
-radio Trbovlje sledil aktualnim
družbenim dogodkom in politič
nim akcijam, posebej pa še ti
stim , ki jih  spodbuja Zveza ko
munistov. Razumljivo je, da bo 
z dogovorom z ustanoviteljem , 
uredništvo radia Trbovlje upošte
valo ustanoviteljstvo kot dejstvo, 
ki vpliva na prisotnost občine v 
radijskem  program u.

Radio Trbovlje m ora postati 
široka javna tribuna. Zato mo
ra ta  v njegovem program u sode
lovati poslušalec in dopisnik-novi- 
nar kot najbolj izvirna soustvar
jalca program a. Široka odprtost 
radia Trbovlje m ora voditi k naj
večjemu podružbljanju inform a
tivnega sredstva.

V skladu z vsebinskim koncep
tom  je  sestavljen tudi program  
radia Trbovlje. Ta ohran ja vse 
značilnosti skupne vsebinske ozi
rom a program ske zasnove.

Trenutno ima radio Trbovlje 
naslednjo program sko shemo:

TOREK:

16,00—16,05
16.05— 16,20 
16,20—16,30

16,30—16,50

16,50—17,05

17.05— 17,30

Napoved program a 
Poročila
Narodna zabavna 
glasba 
Reklame in 
obvestila 
Tedenski športni 
pregled
Iz diskoteke radia 
Trbovlje

ČETRTEK:

16.00— 16,05
16.05— 16,20
16.20— 16,30

16.30— 16,50

16.50— 17,00

17.00— 17,10

17.10— 17,30

PETEK:

16.00— 16,05
16.05— 16,20

16.20— 16,30

16.30— 16,50

16.50— 17,00

17.00— 17,10
17.10— 17,30

SOBOTA:

16.00— 16,05
16.05— 16,20
16.20— 16,30

16.30— 16,50

16.50— 17,00

17.00— 17,30

Napoved program a 
Poročila 
Igra vam 
ansam b el. . .  
Reklame in 
obvestila 
Iz dela krajevnih 
skupnosti v revirjih 
Plošče radia 
televizije Beograd 
Popevke na tekočem 
traku

Napoved program a 
Iz delovnih 
kolektivov 
Melodije iz 
opernega sveta 
Reklame in 
obvestila
Iz naših glasbenih 
šol
Jugotonove plošče 
Slovenski pevci 
zabavne glasbe

Napoved program a 
Aktualnost tedna 
N arodna zabavna 
glasba 
Reklame in 
obvestila 
Drobne misli za 
lepši vsakdan 
Radi ste jih  
poslušali (med 
glasbo m ala šola 
avtomobilizma)

NEDELJA:

11.00— 11,05 
11,05—11,15

11,15—11,40
11,40—12,00

12.00— 12,10 
12,10—12,25

12,25—21,30

12,30—dalje

Napoved program a 
Pevci in glasbeniki 
am aterji
Revirska kronika 
Vi izbirate — 
mi predvajam o 
Povedali so nam  
Reklame in 
obvestila
V rtnarjevi napotki 
(kuhajte z mano) 
Čestitke poslušalcev

Svoboda obveščanja in pravica 
do obveščenosti sta  tem eljna po
goja za sam oupravljanje delovnih 
ljudi te r njihovo kvalificirano so
odločanje o družbenih zadevah. 
Delovni ljudje lahko odgovorno

oblikujejo stališča in odločitve 
sami, če so vsestransko obvešče
ni. Radio Trbovlje je  njihovo 
sredstvo, ko uresničujejo svoje 
socialistične sm otre in cilje.

Ustanovitelj radia Trbovlje red
no sprem lja uresničevanje te
meljne vsebinske zasnove, naj
manj enkrat letno pa na sejah 
svojih organov obravnava poro
čilo o delu program skega sveta 
radia. Družbeni organ upravlja
nja radia Trbovlje je program 
ski svet, ki je sestavljen iz 12 
predstavnikov širše družbene 
skupnosti in 5 predstavnikov de
lovne skupnosti ter rednih delav
cev radia Trbovlje.

Glavni in odgovorni urednik 
radia Trbovlje 

Drago SOTLER 1. r.

Športno društvo »Invalid« 
uspešno v letu 1973

Športno društvo »Invalid« 
H rastn ik  ima v svojih sekcijah 
vključene poleg vojnih invalidov 
tudi mirnodobske invalide, pred
vsem pa delovne invalide. Dru
štvo je na svoji letni delovni kon
ferenci ocenilo, da je bilo leto 
1973 eno od najbolj plodnih in 
aktivnih let v zadnjem  obdobju 
svojega obstoja.

V letu 1973 je društvo slavilo 
svojo 15-letnico obstoja. V treh 
sekcijah (kegljači, strelci in ša- 
histi) je vključenih preko 70 ak
tivnih članov. Društvo ima poleg 
tega še preko 100 podpornih čla
nov. Ena od glavnih nalog, ki si 
jo  je  društvo prevzelo, je, da se 
v letu 1974 vključi v društvo še 
kar največ delovnih invalidov. 
Cilj vključevanja invalidov v ak
tivno rekreacijsko delo niso le 
čimbolj ši športni rezultati, tem 
več predvsem to, da se pri re
kreaciji invalidi tudi psihično 
sprostijo, da se ustvarijo  kar naj
boljši tovariški odnosi in sodelo
vanje med ostalim i društvi, da 
se u trju je  zdravstveno stanje in
validov in predvsem  tudi fizična 
kondicija, ki koristi vsakemu in
validu na svojem delovnem 
mestu.

V letu 1973 je športno društvo 
»Invalid« sodelovalo ali organizi
ralo lokalno tekmovanje, in sicer 
strelska sekcija 1, šahovska sek
cija 7, kegljaška sekcija 17 sre
čanj. Skupno je  sodelovalo na 
lokalnih srečanjih 229 invalidov. 
Na m edobčinskih srečanjih ali 
tekm ovanjih je  sodelovala strel
ska sekcija na 3, šahovska sek

cija na 3 in kegljaška sekcija na 
5 srečanjih. Skupno je sodelovalo 
na medobčinskih srečanjih 73 čla
nov.

Na republiških srečanjih je so
delovala strelska sekcija na 1, 
šahovska sekcija na 2 in keglja
ška sekcija na 3 srečanjih. Skup
no je  sodelovalo 34 članov tek
movalcev.

Ker je invalidski šport organi
ziran predvsem za rekreacijo in
validov, ni društvo nikdar stre
melo za vrhunskim i rezultati. 
Vendar kljub tem u beležimo 
uspehe na srečanjih, kar pričajo 
pokali, diplome in pohvale za 
dobre rezultate.

Da je invalidski šport v H rast
niku na dobrem glasu, kaže tudi 
to, da je Republiški odbor za re
kreacijo invalidov Slovenije dru
štvu »Invalid« H rastn ik  poveril v 
letu 1973 kar tro je  izbirnih tek
movanj za Gorenjsko in, Zasavje. 
V H rastniku so tekmovali v keg
ljanju, šahu in streljanju.

Športno društvo' »Invalid« 
H rastn ik  se zahvaljuje na tem 
m estu vsem družbenopolitičnim 
organizacijam in delovnim kolek
tivom, ki so kakorkoli pomagali 
društvu pri organiziranju tekm o
vanj, v želji, da pokažejo tudi 
za naprej vse razum evanje za in
validski šport. Društvo se bo pa 
potrudilo, da bo vključilo v ak
tivno rekreacijsko delo čim več 
invalidov in jim  vlivalo zaupanje 
v življenje in delo, ki bi koristilo 
vsakemu posamezniku in celotni 
družbi.

Rigo



Zahvalil se je vsakemu posa
mezniku za vse vloženo delo za 
razvoj celotnega podjetja, v želji, 
da pozabijo na vse slabo, kar so 
doživeli v kolektivu in naj se 
vedno spom injajo lepih doživetij 
v kolektivu.

Tudi predsednik delavskega

Skupina naših upokojencev
Veronika 22 let, Stepišnik Ana 
10 let (invalidska upokojenka), 
Merzdovnik M arija 30 let, Kirn 
Irm a 19 let, Šalamon M arija 13 
let, Senica Viljem 26 let, Dobov
šek Antonija 22 let, Mejač K risti

Dan republike 29. november po
meni za vse državljane naše do
movine največji praznik — letoš
nje leto smo ga toliko bolj sveča
no proslavljali, ker je minilo 30 
let, ko je  bila ustoličena Nova 
Jugoslavija. Delovni kolektiv 
Steklarne si je  ravno zaradi po
m em bnosti tega praznika izbral 
ta dan, da se svečano poslovi od 
članov kolektiva, ki odhajajo v 
zasluženi pokoj.

sveta Halzer Robert se je za
hvalil vsem za njihovo delo v ko
lektivu.

V imenu upravnih organov 
podjetja  je govoril ing. Tušar 
Jože, ki je poudaril, da kljub te
mu, ko odhajajo v zasluženi po

ga odhaja sedaj zadnja genera
cija m lajših upokojencev, ki so 
zadostili zahtevam novega pokoj
ninskega zakona. Med današnjim i 
upokojenim i člani kolektiva ima
mo tovariše, ki so dosegli naj
večje število delovnih let v na
šem kolektivu, med njim i Jamšek 
Bogomir 43 let, Bajda Franc 36 
let, Križaj Stane 40 let in Babič 
Zora 31 let.

Šantej Franc, Renko Ludvik 
in Volker Vida

V letu 1973 so odšli v pokoj 
naslednji člani kolektiva: Jam šek 
Bogomir 43 let, Križaj Stane 40 
let, Bajda Franc 36 let (inv.), Pe
terlin Ivan 25 let (invalidsko upo
kojen), Babič Zora 31 let, Prhne 
Antonija 30 let, Volker Vida 12 
let, Renko Ludvik 24 let, Hribšek

Vidovič Franc, Šalamun Matilda • 
in Rački Viktor

Zupanc Vili, Senica Viljem 
in Križaj Stane

V letu 1973 smo se poslovili od 
19 članov kolektiva, ki so zado
stili pogojem, da so starostno 
ali invalidsko upokojeni.

V imenu kadrovsko pravne 
službe podjetja je tov. Sušin Vik
tor, dipl. pravnik, v krajšem  na
govoru vsem navzočim upokojen
cem želel, da bi živeli še vedno 
kot del našega delovnega kolek
tiva. V letu 1973 je bila zadnja 
možnost upokojitve po starem  
pokojninskem  zakonu. Zaradi te

inž. Tušar, Bajda Franc 
in Stepišnik Anica

koj, imajo še vedno odprta vrata 
podjetja  in možnost, da si ogle
dajo razvoj podjetja.

Tov. Vidovič Franc, vodja enote 
obrata in tov. Rački Viktor, 
vodja kontrole, sta se zahvalila 
vsem za trud in prizadevanje pri 
delu. Želela sta, da bi vsi zaslu
ženo pokojnino v zdravju in miru 
čim dalje uživali.

Odšli v zasluženi pokoj
na 20 let, Zajc Fani 20 let, Šantej 
Franc 24 let, Zupanc Viljem 30 
let (invalidsko upokojen).

Vsa navedena leta pomenijo 
zaposlitev v našem podjetju. Po 
samoupravnem sporazum u je 
tov. Sušin Viktor, dipl. pravnik, 
vodja kadrovsko pravne službe, 
razdelil odpravnino vsem upoko
jenim članom kolektiva in to v 
znesku povprečne mesečne plače 
v kolektivu 1780 din in za vsako 
delovno leto zaposlitve v kolekti
vu po 30 din.

V imenu upokojenih tovarišev

in tovarišic se je Bajda Franc, 
steklar-pihalec, zahvalil za po
zornost in skrb do upokojencev 
v kolektivu v želji, da bi kolektiv 
tudi v prihodnje dosegal tako 
lepe uspehe pri svojem delu in v 
želji, da kolektiv ne bi pozabil 
svojih starih  delavcev, s tem, da 
bi občasno organiziral srečanje 
med upokojenci.

Po svečanem delu se je v sploš
nem razgovoru razvila izredno 
sproščena razprava, kar smo iz
koristili za razgovor z nekaterimi 
upokojenci. Rigo

UPOKOJENI SO BILI. . .
JAMŠEK BOGOMIR, vratar, Se 

bo s 40. leti delovne dobe pri 
Steklarni H rastnik poslovil od ko
lektiva.

Svoje delo je začel z odnašal- 
cem, ko mu je kot delavskemu 
otroku bilo dobrih 14 let. Takrat 
so bili pogoji dela mnogo slab
ši od današnjih, brez kakršne
koli zaščite.

Z leti je  prešel na druga dela 
in vrsto let delal kot m linar pri 
m letju m arm orja.

Leta 1941 ga je  okupator izselil 
na Hrvaško, odkoder se je vrnil 
po osvoboditvi leta 1945.

Ponovno se je  zaposlil v mli
nu. Ko pa je podjetje leta 1966 
opustilo m letje m arm orja, je  za
sedel delovno m esto vratarja, 
kar opravlja še sedaj. Lahko tr 
dim, da svoje delo dosledno o- 
pravlja, čeprav to nekaterim  čla
nom kolektiva ni bilo po volji, ki- 
jim  red in disciplina nista pri 
srcu.

Delo z ljudm i je m nogokrat te
žavno, posebno to velja za naš ko
lektiv, ki zaposluje ljudi različ
nih navad in narodnosti. Treba 
je bilo sprejeti in  prezreti m arsi
katero pikro besedo na tem de
lovnem mestu. Boleči so bili tre
nutki, ko se je  m arsikateri stre
sal z neutem eljenim i očitki, po
sebno še, če je to bilo s strani 
oseb, ki niso zasedale zadnja me
sta v kolektivu.

Ko odhajaš, hvala ti za tvoje 
dolgoletno trezno in dosledno de
lo na delovnem mestu.

KRISTINA MEJAČ je nezakon
ska' hči služkinje, rojena v Za
grebu, živela pa je kot otrok v 
Straži pri Rogatcu.

Njena m ladost ni bila rožnata, 
saj je še kot otrok začela služiti 
na kmetih.

Kot služkinja je delalo vse do 
leta 1947, ko se je  zaposlila kot 
delavka v S teklarni Hrastnik. Tu 
je našla tudi življenjskega tova
riša in je bila zaradi njegove bo

lezni prim orana delo še isto leto 
prekiniti.

V podjetju  se je ponovno za
poslila 19. 4. 1955 in delala kot 
pregledalka vse do preteklega le
ta, ko je bila premeščena v ko
palnico. Ko po 20 letih dela v ko
lektivu odhaja v pokoj, ji želimo, 
da bi ji bila jesen življenja jas
na in brez zaprek.

ŠALAMON MATILDA je kmeč
ka hči s Ptujskega polja. Svojo 
mladost in tudi kasnejša leta 
je  preživela kot služkinja na 
kmetih.

V H rastnik je prišla na delo 
najprej njena hči M arija leta 
1959, za njo pa še m ati Matilda. 
Družbenega stanovanja ni bilo, 
zato sta spet prijeli, poleg svo
jega dela v tovarni, še za delo 
na kmetih v Krnicah, kjer so ji
ma nudili stanovanje.

Vajeni trdega dela sta zmogli 
tudi to. Po nekaj mesecih jim a 
je  uspelo pri Steklarni H rastnik 
dobiti skromno bivališče. Nju
na sreča pa ni trajala dolgo, hči 
je  nevarno zbolela in kruta sm rt 
je  Matildi leta 1965 vzela vse 
bogastvo, ki ga je  imela. Poko
pala je edino hčer. Skeleča ra
na se nikoli ni zacelila. Matilda 
je  iskala uteho v delu, ki ga je 
vajena od rane mladosti.

Ko zapušča kolektiv, ji želimo 
predvsem še mnogo zdravih dni 
življenja.

Ob vašem odhodu se vam za
hvaljujem  za delež, ki ste ga 
prispevali v dobrobit kolektiva.

Oprostite in pozabite na vsa 
m edsebojna nesoglasja, ki ste 
jih  doživljali med sodelavci. Člo
vek v življenju doživi priznanja 
in tudi razočaranja. Kolo časa se 
vrti naprej. Naprej teko tudi na
ša leta. Lepo je oditi z občut
kom, da si pri delu imel p rija 
telje, težko pa je preboleti, če 
te prijatelj razočara.

Vi ste vsak na svojem okolju 
spoznavali ljudi, ki vselej niso 
bili odkritosrčni do vas.

Tem naj velja izrek: »da je 
svet igrališče, človek v njem  igra
ča, usoda igralka je, ki ga obra
ča.«

Vodja splošne službe 
Bevec Justa

d o p i s u j t e
V



SPREGOVORILI SO UPOKOJENCI TEDI ŠPORTNA IN REKREACIJSKA 
DEJAVNOST DORIVA MESTO 

V NAŠI DREŽRIRazgovarjali smo se z nekate
rim i upokojenci, da bi ob slove
su iz podjetja  povedali nekaj vti
sov iz življenja v podjetju.

Tov. JAMŠEK je delal v pod
je tju  od 1927. leta: »Delal sem 
predvsem  na zunanjem obratu 
in pozneje kot m linar Samota. 
To delo ni bilo najbolj hvaležno 
— vremenske spremembe, slab 
zrak, prah, je  dovedlo do tega, 
da sem zbolel za silikozo. Leta 
1966 so mi dodelili delovno me
sto v ratarja , ker drugega dela 
nisem mogel opravljati zaradi 
bolezni. Ne samo delo m linarja, 
temveč tudi okupacija je  pustila 
na mojem  zdravju posledice. Bil 
sem že 6. aprila 1941 izseljen na 
Hrvaško, k jer sem okusil dovolj 
gorja.

Zahvaliti se m oram  kolektivu, 
da mi je  dodelil delovno mesto 
vra tarja , ki pa seveda ni najbolj 
hvaležno. Ko odhajam  v pokoj 
bi želel, da bi imeli nekateri člani 
bolj discipliniran odnos do vra
tarja , da bi bolj upoštevali, da 
je  tudi v ra ta r človek in en del 
celotnega kolektiva, ki se zameri 
nekaterim  članom kolektiva, če 
vestno opravlja svoje delo. Upam, 
da nisem v dolgoletnem službo
vanju napravil nobenih krivic po
sameznikom, ker služba je služ
ba in želim, da mi oproste tisti, 
ki sem jih  nenam erno kdaj užalil.

Kolektivu se zahvaljujem  za 
izkazano pozornost v želji, da bi 
imel kolektiv še vnaprej lepe u- 
spehe pri razvoju podjetja.«

Tov. BABIČ ZORA: Bila sem 
v kolektivu zaposlena 31 let. Za
čela sem kot odnašalka in odbi- 
jaika. Kot mlado dekle sem bila 
3 leta v delavnici pokojnega Hu- 
dija Alojza, in to pri zelo tež
kem delu — stiskanju modelov. 
T akrat je ta  delavnica večinoma 
delala samo velike izdelke od 12 1 
kozarcev za vlaganje do 65 1 ba- 
lonk. Potem sem bila zaposlena 
kot odnašalka paketov v vezal- 
nici. Odnašala sem 6 vezalkam 
pakete — vezane v slamo in pa
p ir in to pod zelo slabimi pogoji 
v starem  delu tovarne, sneg je 
letel na nas, dim in prepih je 
bil v celi tovarni, poleg tega pa 
je  bil tempo dela mnogo h itrejši 
kot sedaj. Danes se mlade delav
ke ne zavedajo, kaj jim  je  pri
nesla svoboda in nova tovarna. 
Vsi ti slabi pogoji pa so pustili 
tudi na m ojem  zdravju posledi
ce. Vendar v celotnem službova
n ju  nisem izostala od dela veliko 
dni, ker sem se zavedala, da je 
potrebno delati, če sem se hotela 
preživeti.

V kontroli sem delala 15 let, z 
uvedbo avtom atske proizvodnje 
sem stalno delala v kontroli av
tom atske proizvodnje. Res so 
danes pogoji mnogo boljši, ven
d ar predlagam , da se m ora ne
kaj urediti glede gretja  delovnih 
prostorov. Pod takšnim i pogoji 
žene ne bodo dočakale pokojni
ne. Nič ne m orem  slabega reči 
o odnosih izmenskega vodje do 
delavk, saj veste kako je pri tem 
delu, enkrat boljše, enkrat slab
še. M oram pa kritizirati odnose 
nekaterih  m lajših delavk do sta
rejših  — včasih je nemogoče, če 
pomislim, kako smo bile prej 
m lajše delavke poslušne in hva
ležne starejšim , da so nam  kaj 
pokazale. Le v slogi je moč — 
pravi pregovor — zato je potreb
no te odnose spremeniti.

Kolektivu se zahvaljujem  pa tu
di vsem sodelavkam za pomoč 
in izkazano pozornost v času 
mojega dela v tovarni. Želim 
vsem mnogo sreče v nadaljnjem  
delu.«

Tov. KRIŽAJ STANE je dose
gel kljub svoji bolezni polno 40- 
letno delovno dobo v našem ko
lektivu.

»Začel sem kot odnašalec, ka
sneje pa kot pomožni delavec v 
pomožni delavnici. Izučil sem se, 
napravil izpit za ključavničarja, 
postal sem sam ostojen ključav
ničar v delavnici od 1939. leta 
naprej. V tako velikem kolektivu 
je  včasih boljše, včasih pa slab
še. Veste, odnosi se m enjajo, ven
dar menim, da sem svoje delo 
vedno vestno opravljal. Rad bi še 
delal, vendar zadnja leta imam 
izredne težave z zdravjem  — res
nično si želim m iru in počitka.

Tudi jaz želim kolektivu mno
go uspehov pri nadaljnjem  raz
voju.«

Tov. BAJDA FRANC: »36 let
sem vestno delal v podjetju. Kot 
steklarjev sin sem bil sposoben 
takoj delati kot krogličar, km a
lu že kot pomočnik in nato kot 
brigadir razsvetljave in pred od
hodom  na drugo delovno mesto 
kot brigadir RŠ delavnice. Stare 
čase cehovstva v steklarstvu 
im am  še vedno v spominu, ta
k ra t razen m ojstra  noben drug 
ni bil kaj vreden pri delu. Danes 
je skoraj preveč dem okracije pri 
delu, saj že odnašalec velikokrat 
ne pozna nobene discipline in 
velikokrat mu ne smeš povedati 
žal besede. Zaradi mojega dolgo
letnega dela kot pihalec je tudi 
mene prizadela bolezen. V letu 
1966 sem bil priznan za invalida
III. kategorije. Prestavljen sem 
bil na lažje delovno mesto. V letu 
1973 m i je  pa invalidska komisi
ja  priznala invalidnost I. stopnje 
in sem bil invalidsko upokojen.

V prašanje delovnih invalidov 
je potrebno drugače reševati. Mo
ram  malo pokritizirati, ker m i
slim, da so se mi delale krivice. 
N ajprej se je težko našlo delov
no m esto za mene, šele na delov
nem m estu kom presista sem bil 
zadovoljen. Ko odhajam  v pokoj 
in razm išljam  o invalidih v na
šem podjetju , predlagam , da bi 
bila možna rešitev zaposlitve in
validov v posebni delavnici — 
brigadi,- ki ne bi delala po norm i 
in z omejenim delovnim časom 
2—4 ure, ker bi kolektivu to več 
koristilo, kot pa da nekateri in
validi nim ajo ustreznega dela. 
Tempo dela v brigadah je danes 
takšen, da starejši steklarji, po
sebno če so bolni, ne dohajajo 
več mlajših.

Tudi ukinitve delovnih m est 
kom presistov ne odobravam, na 
teh delovnih m estih so invalidi 
koristno zaposleni. Brez njih bo
do vedno problem i v proizvodnji.

Kot steklar sem delal v tovarni 
30 let, zato predlagam , da bi pod
jetje , kot je naše, vsaj enkrat 
letno sklicalo upokojence in jih 
seznanilo z razvojem  podjetja. 
V tovarni smo pustili m ladost in 
zdravje te r upam, da smo si to 
zaslužili.

Želim kolektivu še mnogo u- 
spehov v proizvodnji in boljše 
m edsebojno razumevanje.«

Rigo

Ob zaključku leta 1973 smo obi
skali športna društva, ki deluje
jo v spodnjem  delu naše doline 
in v katera je  vključenih največ 
članov kolektiva Steklarne H rast
nik. Vsem smo postavili enaka 
vprašanja:

1. Kaj pričakujete od novo 
ustanovljene temeljno telesno- 
kulturne skupnosti občine Hrast
nik?

2. Kateri so najpomembnejši 
načrti vašega delovanja v letu 
1974?

KEGLJAŠKI KLUB 
»BRATSTVO« HRASTNIK

1. Od novo ustanovljene tem elj
ne telesno-kulturne skupnosti 
pričakujem o več razum evanja za 
razvoj športa v H rastniku, ne 
oziraje se na vrsto  dejavnosti. 
To pa je odvisno predvsem od 
delegatov — članov skupščine in 
ostalih družbenopolitičnih dejav
nikov v občini. Mesto in vloga 
telesne kulture v naši družbi, kar 
smo začrtali v novi ustavi,, bo 
ostala na papirju, če s svojim 
aktivnim  delom ne bomo to iz
vajali v vsakdanjem  življenju.

2. Glavni načrti našega delova
n ja  v letu 1974 so usm erjeni v 
liga tekm ovanje v II. slovenski 
ligi — vzhod. Glede na razvoj 
kegljaškega športa v Sloveniji 
nas v prihodnjem  letu čaka hud 
boj, posebno zaradi tega, ker ni

mamo lastnega objekta za tek
movanje, le-ta pa so samo na 
štiristeznih kegljiščih. Priprave 
na štiristeznih kegljiščih pa  so 
glede na finančne možnosti ome
jene. Glede na prej navedene 
pogoje pa m oram o naše delo 
usm eriti v razvoj kadrov, tako 
tekmovalnih kakor strokovnih.

ŽENSKI ROKOMETNI KLUB 
»STEKLAR« HRASTNIK

1. Od nove TTKS pričakujem o 
predvsem naslednje:

— da zagotovi telesni kulturi 
tisto mesto v naši družbi, ki ji 
po pomem bnosti pripada;

— da uredi financiranje, ker je 
dosedanji način večkrat spravljal 
klube v nezaželene dolgove;

— da več skrbi posveti vzdrže
vanju objektov;

— da vodi enotno kadrovsko 
politiko (trenerji, funkcionarji) 
te r skrbi za izobraževanje stro
kovnega kadra;

— da opredeli panoge tako, da 
bomo vedeli kaj naj gojimo kot 
tekmovalni šport in kaj kot re
kreacijo;

— da posveti več skrbi tistim  
športnikom, ki dosegajo vidnejše 
rezultate.

2. Glavni cilj v letu 1974 je, da 
ustanovimo novo mlado ekipo, ki 
naj bi čez dve do tri leta uspešno 
nastopala v republiški ligi.

(Nadaljevanje na 15. strani)



NOVOLETNI HUM ORTUDI ŠPORTNA IN REKREACIJSKA 
DEJAVNOST DORIVA MESTO 

V NAŠI DREŽRI
STRELSKA DRUŽINA 
»STEKLAR« HRASTNIK

1. Od TTKS občine H rastnik 
pričakujem o predvsem dobro ko
ordinacijo med društvi in klubi 
v občini. Še naprej naj bi obsta
jalo določeno športno telo v ob
čini, ki naj bi povezovalo zaradi 
specifičnosti vse strelske družine. 
To telo naj bi bilo član TTKS.

Od TTKS pričakujemo, da bo 
uredila financiranje, da se bomo 
v prihodnje manj ukvarjali s fi
nančnimi problemi in več s stro
kovnimi. V okviru občine m ora
mo zagotoviti enotno financira
nje športne dejavnosti na samo
upravni osnovi.

2. Prvi cilj je, da dogradimo 
strelišče in dom, tako da bomo 
imeli osnovne pogoje za naše 
delo. Ponovno želimo usposobiti 
naše strelgke ekipe za doseganje 
boljših rezultatov. Želimo, da bi 
se tudi v Sloveniji za strelce ure
dilo ligaško tekmovanje, k jer bi 
želeli nastopati.

BRODARSKO DRUŠTVO 
»HRASTNIK« HRASTNIK

1. Od novo ustanovljene TTKS 
v H rastniku pričakujem o pred
vsem bolj organizirano zbiranje

Jugoslovanska »A« reprezentanca na 
otvoritvi »Ilindenskega slaloma« 1. av
gusta ob reki Treski pri Skopju. V 
ozadju z belo liso na desnem rokavu 

Hrastničan Barič Franc n.

sredstev za športno dejavnost, 
k ar je  bil do sedaj največji pro
blem. Upamo da bo tudi delitev 
teh  sredstev na realni stopnji. 
S tem  mislimo, da bodo pri vsa

kem društvu ali klubu, upošteva
ni njihovi uspehi te r prizadeva
nje njihovega članstva za napre
dek in razvoj. Predvsem pa si že
limo, da bi bilo končno preskrb
ljeno toliko sredstev, da društva 
ne bi več čutila takšnega po
m anjkanja, da bi bila skrb dru
štev usm erjena k cilju doseganja 
uspehov, ne pa stalnemu strem 
ljenju, željam in prosjačenju ter 
lovu za sredstvi, ki so v pretek
losti zadostovala večkrat le za 
goli obstoj m arsikaterega dru
štva.

2. V naslednjem  letu predvide
vamo, da se bodo tekmovalci u- 
deležili 29 tekmovanj, od tega 
jih  bo pet doma, in to:

1. Prvenstvo Slovenije za m laj
še mladince

2. Spomladanski medklubski 
spust

3. Medklubski slalom
4. Mednarodni slalom
5. Mednarodni m araton (Litija- 

Hrastnik).
Organizirali bomo tudi več 

množičnih regat na Savi. Te naj 
bi bile rekreativnega značaja. V 
planu pa imamo tudi dva tečaja 
in to za začetnike (kajakaše in 
kanuiste) te r tečaj za sodnike.

Predvsem z drugim tečajem 
nameravamo vzgojiti in usposo
biti lastni sodniški kader za or
ganizacijo in izvedbo večjih tek
movanj.

Opremiti in usposobiti m ora
mo tudi reševalno ekipo, ki je 
nepogrešljiva pri takšnih tekm o
vanjih.

Nabaviti m oram o 6 novih kaja
kov z vso opremo, ker bomo s 
tem  opremili še eno ekipo.

Zadali smo si tud i nalogo, da 
bomo uredili standardno slalom 
progo v Prusniku pri Zagorju. 
Ta teren je  za nas zelo ugoden 
in  ustreza tudi za organizacijo 
kvalitetnejšega tekmovanja. Za
rad i varnosti bomo morali misli
ti na nabavo novega kombija, 
ker je  ta  dotrajan, urediti pa bo
mo m orali tudi društvene pro
store in okolico.

To so nam  povedali v teh šti
rih  športnih kolektivih. M nenja 
o novo ustanovljeni Temeljni te- 
lesno-kulturni skupnosti so si do
kaj enotna in jih  bo verjetno 
treba upoštevati.

Zastavljeni program i so dokaj 
realni in je  zato pričakovati na
daljnji razvoj športa  v navede
nih društvih.

Ob novem letu jim  želimo obi
lo športne sreče!

Strgaršek Janez

Po dolgem času sta se v Ljub
ljani srečala šolska tovariša.

— Zdravo, kako sii?
— O, zdravo! Zelo »v redu«!
— Kje pa živiš, da te ni nikjer 

videti?
— Kje? V rezervatu vendar. Pa

še zaščiteni smo.
— Zaščiteni?!
— Ja, kaj ne veš, da so nas (v 

Hrastniku) zaščitili proti čistemu 
zraku. Sedaj nam redno in brez
plačno vsak dan, pa tudi ponoči, 
pošiljajo saje in žveplo.

Z A H V A L A

Ob nenadni in bridki izgubi našega predragega moža, očeta,' 
b ra ta  in deda

ANTONA KREŽETA
se zahvaljujemo vsem znancem, sorodnikom in darovalcem 
vencev ter cvetja in vsem tistim , ki so nam  stali ob strani 
v najtežjih  trenutkih in nam  izrazili besede sožalja. Posebno 
se zahvaljujem o izmeni K oritnik za darovani venec, godbi 
iz Zidanega mosta, govornici za njene tolažilne besede in 
vsem, ki so ga v tako velikem številu posprem ili k njego
vemu zadnjem u počitku na pokopilšče v Radečah.

Žalujoči: žena Frančiška, sinovi Anton,
Franc, Stanko in Tine z družinam i
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NAGRADNA KRIŽANKA
Med reševalce s pravilnim i re

šitvami novoletne nagradne kri
žanke bomo z žrebom razdelili 
7 nagrad v skupni vrednosti 100 
dinarjev:

1. nagrada: 30 din
2. nagrada: 20 din
3. —7. nagrada 10 din
Izrezek z vpisano rešitvijo po

šljite na naslov: Uredništvo 
STEKLARJA, Steklarna H rast
nik. Pri žrebanju bomo upošte
vali vse rešitve, ki bodo v ured
ništvu do torka 22. januarja
1974.
NAGRAJENI REŠEVALCI

Za nagradno križanko, objav
ljeno v STEKLARJU 12. 12. 1973 
smo prejeli 56 rešitev. Žreb je 
razdelil nagrade takole:

1. nagrada (30 din): Alauf Sil
va; 2. nagrada (20 din): Petan 
M arjeta; 3. do 7. nagrada (po 
10 din): Jager Greta, Alt Vilma, 
Guzaj Jože, Skubic Frida in Alt 
Jože.
PRAVILNA REŠITEV

VODORAVNO: Selce, kača, Sne
žana, Aleuti, lord, Teheran, Ma
drid, Ankaran, Lahi, akord, ame
ba, omot, Jarc, Leon, Ovid, Ida, 
eleati, Vis, Al, Ots, Samoa, hotel, 
lasi, S. S., EMO, tir, Na, Zletovo, 
nona, stator, ablativ,Atrta , ie, va
ta, nota, N. S., norost, Aron, Ata- 
ir, shod, tribunal, dojka, livek, 
jagode, Al dan, Olovo, anorak.

REDUKCIJA

*

Po dvorišču, na kokošji farmi, 
se sprehaja m lad piščanec in ka- 

,'di. Sreča ga star petelin.
— Sinko, boš vrgel h itro  stran  

cigareto!
Piščanec ga samo pogleda, gre 

naprej in kadi.
Petelin ga še nekajkrat opom-,

ni, toda nič ne pomaga. Potem 
pa so petelinu popustili živci.

— Boš ugasnil h itro  cigareto, 
če ne bom povedal mami.

Piščanec pa m u popolnoma 
m irno odgovori.

— Briga me! Povej, če hočeš. 
Jaz sem iz inkubatorja.

je  zares krivica!


